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Ako minúť 10-tisíc eur na kyberbezpečnosť? Tu sú tajné želania bezpečnostných profíkov

Firemný článok

Október je mesiac kybernetickej bezpečnosti. Tak si predstavte niečo nepredstaviteľné: rozpočet, ktorý môžu bezpečnostní profesionáli aj
pedagógovia minúť podľa vlastného uváženia. Ak by ste dostali k dispozícii desaťtisíc eur, ako by ste ich zužitkovali?

Peter Švec vysokoškolský učiteľ, Fakulta prírodných vied a informatiky UKF v Nitre

Ľudia si len veľmi málo uvedomujú cenu informácií, ktoré si ukladajú na USB kľúče. Častokrát majú na nich uložené citlivé údaje, a
pritom sa to každú chvíľu stráca. Za tieto peniaze by som každému zamestnancovi na fakulte kúpil hardvérovo šifrovaný USB kľúč, taký s
tlačidlami na kód. Keď sa stratí, nálezca ho nenačíta. Ak by ho chcel niekto zneužiť a nahrať tam škodlivý softvér, tiež má smolu.

Zdroj: respondent

Diana Legdanová riaditeľka divízie pre bezpečnosť, Západoslovenská energetika

Podľa pôvodnej rozprávky o troch grošoch, tretinu by som venovala minulosti a dala preveriť zraniteľnosti už nasadených
bezpečnostných nástrojov. Tretinu by som minula na súčasnosť na nejaké špeciálne školenie pre expertov alebo zvyšovanie povedomia
s kvalitným lektorom pre zamestnancov a tretinu investovala do budúcnosti, do pokročilých detekčných a monitorovacích nástrojov.

Zdroj: respondent

Miroslav Michalko riaditeľ, Univerzitný vedecký park TECHNICOM

Určite by som to využil na zvýšenie svojich vedomostí a zručnosti prostredníctvom niektorého z profesionálnych kurzov zameraných na
kyberbezpečnosť, ktoré mám dlhodobejšie vyhliadnuté. Preferujem skôr praktické školenia v laboratóriách zamerané na zabezpečenie
OT systémov, najmä so skúsenými lektormi z praxe. A vzal by som so sebou aj kolegov.

Zdroj: respondent

Katarína Kročková odborníčka na ochranu osobných údajov, Kročka & Partners

Pevne verím, že spoločnosť má prijaté dostatočné technické a organizačné opatrenia. Avšak, pre relevantné posúdenie by som
požiadala kolegu o vykonanie analýzy rizík a auditu kyberbezpečnosti.

A následne by som navrhnuté riešenia implementovala. Určite by som zvážila aj investíciu do vzdelania.

Zdroj: respondent

Ivan Kopáčik bezpečnostný expert, Gordias

Práca špecialistov kybernetickej bezpečnosti je náročná, plná stresu, psychicky vyčerpávajúca a vyžaduje si nadštandardné nasadenie.
Takýto vynútený „životný štýl“ sa môže negatívne odzrkadliť na ich zdravotnom stave. Celú čiastku by som preto venoval občianskemu
združeniu pre odbornú starostlivosť o takýchto vyslúžilých „vyhoretých“ bezpečákov (ak by také existovalo). Zaslúžia si.

Zdroj: respondent

Milan Vojvoda Riaditeľ Ústavu informatiky a matematiky FEI STU

Použil by som ich na školenia o kybernetickej bezpečnosti pre zamestnancov. Práve oni sú najslabším článkom v bezpečnosti.
Alternatívou by bolo použiť tieto financie na rozšírenie laboratória na simuláciu kybernetických útokov. I keď sa mnohým môže zdať suma
10-tisíc eur veľká, nestačila by ani na zaplatenie etického hackera, ktorý by preveril stav kybernetickej bezpečnosti v našej organizácii.

Zdroj: respondent

Andrej Mišura partner, skupina Cyllium

Úplne úprimne? Dožičil by som kolegom aj sebe bezpečný oddych aspoň na pár dní. Kyberbezečnosť je náročná a nedáva vám 
vydýchnuť. Aspoň pár dní by sme neotvorili notebooky a nekontrolovali telefóny. A potom sa obávam, že by nám tento profesionálny
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adrenalín začal chýbať.

Zdroj: respondent

Alexandra Húsková manažérka Team Slovakia, European Cyber Security Challenge

Zorganizovala by som ďalšie vzdelávacie bootcampy pre mladé kybertalenty z ECSC Team Slovakia, kde zvyšujú svoje schopnosti a
rozvíjajú svoje dary. Vzniká pri tom unikátna juniorská kyberkomunita, ktorá obohatí rady skúsených profesionálov o netradičné riešenia a
nápady. Investícia do mladých, nadšených a motivovaných ľudí sa nám všetkým niekoľkonásobne vráti.

Zdroj: respondent

Dominik Procházka riaditeľ odboru bezpečnosti, AGEL SK

Investoval by som celú sumu do vylepšenia, väčšej automatizácie interného vzdelávacieho systému v oblasti kybernetickej bezpečnosti.

Zdroj: respondent

Alexander Varga informačný architekt, US Steel

Bezpečnosť stojí a padá hlavne na ľuďoch, obzvlášť tých, ktorí sa o to aby bolo „všetko bezpečné“ starajú. Ak by som dostal k dispozícii
neviazaný rozpočet, investoval by som práve do ocenenia ich kvalitnej práce. Dať im najavo, že bez nich to nikto nezvládne. Kvalitný
teambuilding po uplynulom období bude jasná voľba a za zvyšný budget zrejme odborné školenia, prípadne účasť na zaujímavej
konferencii.

Zdroj: respondent

Timea Tomčová manažérka informačnej bezpečnosti, Poisťovňa Union

Pekné by bolo investovať tieto zdroje do profesionálne pripravenej interaktívnej bezpečnostnej kampane pre všetkých zamestnancov.
Kampaň by mala byť zábavná, náučná, ideálne celodenná s dobrým jedlom, kávou a na zúčastnených by pri odchode čakala drobnosť v
podobe darčeka.

Zdroj: respondent

Martin Lohnert riaditeľ centra kybernetickej bezpečnosti Void SOC, Soitron

Ďakujeme veľmi pekne, Vaša podpora nás skutočne potešila. Investíciu nasmerujeme do vzdelávania našich SOC špecialistov, pretože
ich expertíza pomôže bezpečnosti našej i našich klientov. Špecializované školenia sú však nákladné, a 10 000 eur nám vystačí len na
jedno kvalitné týždňové školenie pre jedného analytika.

Zdroj: respondent

Ivan Makatura generálny riaditeľ, Kompetenčné a certifikačné centrum kybernetickej bezpečnosti

Kúpil by som to, čo nemám, ale práve veľmi chcem. Nazýva sa to subjektívna potreba. Tiež by bolo vhodné vziať do úvahy aj užitočnosť
– mieru uspokojenia a potešenia, ktoré získam z nákupu a spotreby. Nechcite však, aby som „od stola“ odhadol, aký produkt poteší
typického slovenského manažéra. Čo nakoniec kúpi, je aj tak otázkou momentálnej dostupnosti produktu. Koniec makroekonomického
okienka.

Zdroj: respondent

Roman Čupka hlavný konzultant, Progress a CSO Istrosec

Rozdelil by som ich kolegom, ktorí tvrdo makajú, niekedy nad rámec svojich možností. Pretože kybernetická bezpečnosť – rovnako, ako
každá iná profesia – je skutočne o kvalitných a pracovitých ľuďoch.

Zdroj: respondent

Tomáš Loveček prodekan pre vedu a výskum, Fakulta bezpečnostného inžinierstva Žilinská univerzita

Úvodom by som sa spýtal na viazanosť, spoluúčasť, platnosť, udržateľnosť a spôsob refundácie. Dali by sa investovať do infraštruktúry, 
ale vystačili by tak na upgrade alebo update. Efektívnejšie by bolo ich investovať do zvýšenia vedomostí, zručností a kompetencií 
pedagógov. Zaujímavá by bola tiež investícia do profesionálneho propagačného portfólia vzdelávacích a výskumných aktivít v oblasti
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kybernetickej bezpečnosti.

Zdroj: respondent

Pavol Sokol vedúci CSIRT-UPJS, UPJŠ v Košiciach

Akékoľvek peniaze rozumne investované do informačnej a kybernetickej bezpečnosti sa každej organizácii násobne vrátia. Osobne by
som predmetnú čiastku investoval do ľudí, keďže ich považujem za dôležitý prvok, bez ktorého by procesy a technológie nefungovali
správne. Pekným príkladom by mohlo byť vzdelávanie pre rôzne cieľové skupiny vrátane IT špecialistov a členov bezpečnostného tímu.

Zdroj: respondent

Michal Srnec vedúci oddelenia informačnej bezpečnosti, Aliter Technologies

Absolútna suma 10-tisíc eur bude predstavovať iný príspevok ku kybernetickej bezpečnosti, pokiaľ ide o veľkosť firiem, či súčasnú a
požadovanú úroveň kybernetického zabezpečenia. Osobne si myslím, že jednou z najlepších možností je použiť túto sumu na zníženie
existujúcich rizík. Akokoľvek. Či už sa bude jednať o kreatívnu vzdelávaciu kampaň, zvýšenie úrovne EDR licencie, alebo navýšenie
počtu podporných MD od kvalitného dodávateľa.

Zdroj: respondent

Andrej Žucha generálny riaditeľ, ALISON Slovakia

Nečakaný rozpočet si vyžaduje nečakané riešenia. Tak som začal zvažovať nákup aplikácie generatívnej umelej inteligencie aj s
odborníkom. AI aplikáciu by sme začali trénovať na to, aby na základe skúseností, trendov a stavu trhu pripravovala kyberbezpečnostnú
argumentáciu, ktorej by porozumeli rôzni príjemcovia.

Zdroj: respondent

Ivan Kotuliak dekan, Fakulta informatiky a informačných technológií STU Bratislava

Suma 10 000 eur nie je veľká ani malá pre organizáciu ako je naša fakulta. Použil by som ju primárne na školenie zamestnancov v
oblasti kybernetickej bezpečnosti a zvýšenie ich agilnosti a informovanosti v tejto oblasti. Takéto kurzy ponúka aj naša fakulta. Je dôležité
investovať do vzdelávania a rozvoja zamestnancov, aby sme boli krok vpred v boji proti kybernetickým hrozbám.

Zdroj: respondent

Martin Oczvirk riaditeľ odboru informačnej bezpečnosti a certifikácie, Úrad na ochranu osobných údajov

Záležalo by na tom, čo by mi v tom momente chýbalo. Tam, kde je málo peňazí, je treba hľadať minimalistické, ale funkčné a čo
najkvalitnejšie riešenie. Keďže v kybernetickej bezpečnosti je vždy čo zlepšovať, investoval by som pravdepodobne do profesionála, ktorý
sa venuje bezpečnosti.

Zdroj: respondent

Jaroslav Ušiak prodekan pre vedu a výskum, Fakulta politických vied a medzinárodných vzťahov UMB Banská Bystrica

Sumu by som využil na podporu výskumu a vzdelávania. Z rozpočtu by 5 000 eur išlo na podporu študentov, čo by im umožnilo
realizovať vlastné výskumné projekty alebo stáže. Ďalších 2 500 eur by sme investovali do podpory publikácií pedagógov, čím by sa
zvýšila medzinárodná viditeľnosť fakulty. Zvyšných 2 500 eur by bolo určených na organizáciu konferencie, ktorá by poskytla priestor pre
študentov a akademikov diskutovať s odborníkmi a podporiť prepojenie teórie a praxe.

Zdroj: respondent

Peter Dufek manažér kybernetickej bezpečnosti, Penta Hospitals

Ak by sa mi podarilo získať k dispozícii takúto sumu, určite by som ju chcel využiť na sériu table-top simulačných cvičení s cieľom zvýšiť
zručnosti a znalosti o rýchlej a správnej reakcii na závažné bezpečnostné incidenty v nemocniciach.

Zdroj: respondent

Tomáš Valenta riaditeľ, Check Point Software Technologies na Slovensku
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Asi by som pozval na raňajky študentov na niekoľkých školách, zobral so sebou mojich skvelých kolegov a tém by sme mali určite
dostatok. Verím, že za 10-tisíc by to bolo veľa spokojných, plných hláv.

Zdroj: respondent

Jaroslav Oster predseda správnej rady, Preventista.sk

Rozdali by sme čo najviac SETov učebníc o informačnej bezpečnosti stredným školám a gymnáziám, knižniciam a urobili k nim čo
najviac inštruktážnych workshopov.

Zdroj: respondent

Július Selecký senior technický špecialista, ESET

Za 10-tisíc eur by som spravil v segmente malých a stredných firiem „bezpečnostnú párty“. Najal by som si profíkov, nech ma skúsia
hacknúť a následné diery vyplývajúce z tohto penetračného testu by som zaplátal. Ostatné peniaze by som použil na školenia o
kybernetickej bezpečnosti. Tak aby vedeli, že heslo dunčo123 už dnes nie je cool a že ten mail, na ktorý musím kliknúť, aby mi zvýšili
plat, môže byť phishing.

Zdroj: respondent

Anketa vyšla dnes v špecializovanej prílohe Kybernetická bezpečnosť v Hospodárskych novinách. Do pozornosti dávame aj titulný článok
Útoky cez dodávateľov? Bolia všetkých : Svet IT prešiel do cloudu a k outsourcingu. A vďaka tomu v posledných rokoch evidujeme
značný nárast incidentov cez dodávateľské reťazce a cez služby poskytované tretími stranami.

Autor: Firemný článok
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V košickej univerzitnej nemocnici začali očkovaciu sezónu proti chrípke

Zamestnanci idú príkladom, zaočkovali sa.

KOŠICE. Univerzitná nemocnica L. Pasteura Košice (UNLP) začala očkovaciu sezónu proti chrípke.

Ako prví dostali možnosť zaočkovať sa priamo na pracovisku zdravotnícki pracovníci nemocnice, ktorí chcú ísť príkladom.

Nemocnica zabezpečuje bezplatné očkovanie proti chrípke aj pre verejnosť vo svojom vakcinačnom centre, ktoré je jediné na Slovensku
v prevádzke celoročne.

Zníži cirkuláciou vírusu

Zapojením zamestnancov do celoslovenského projektu ´Chránime našich pacientov, očkujeme sa proti chrípke´, začala UNLP vo
Vakcinačnom centre na Rastislavovej 43 sezónu očkovania proti chrípke.

„Očkovanie zdravotníkov prispieva k celkovému zníženiu cirkulácie vírusu chrípky v nemocnici, a tým aj riziku prenosu chrípky na našich
pacientov,“ vysvetlil riaditeľ UNLP Košice Ľuboslav Beňa, podľa ktorého tak chránia aj mnohých pacientov s oslabeným imunitným
systémom.

Zároveň minimalizujú nedostatok zdravotníckeho personálu počas chrípkovej sezóny.

Vakcinačné centrum ponúka možnosť očkovania proti chrípke aj verejnosti.

„Vlani sme zaočkovali len proti tomuto ochoreniu vyše 700 ľudí,“ dodal Beňa.

Netreba sa objednávať

Vo vakcinačnom centre sa môžu občania zaočkovať proti chrípke každý utorok, stredu a štvrtok v čase od 8.00 do 14.30.

Na očkovanie nie je potrebné sa vopred objednať.

Podmienkou je byť zdravý, bez príznakov respiračného ochorenia.

„V prípade pochybností je v centre lekár, ktorý posúdi zdravotný stav záujemcu o očkovanie. Sme pripravení zaočkovať 400 až 500 ľudí
za týždeň,“ vysvetlil zástupca prednostu Kliniky infektológie a cestovnej medicíny UNLP Košice a Lekárskej fakulty Univerzity Pavla
Jozefa Šafárika (LF UPJŠ) Martin Novotný.

Dodal, že v prípade veľkého záujmu môžu očkovacie kapacity zvýšiť.

„Zároveň je možné sa zaočkovať proti chrípke aj covidu-19 naraz, teda oboma vakcínami v jeden deň,“ doplnil.

Až 650-tisíc úmrtí ročne vo svete

Podľa Svetovej zdravotníckej organizácie s ochorením chrípky na celom svete súvisí 3 až 5 miliónov prípadov závažných ochorení a až
650-tisíc úmrtí ročne.

„Chrípka môže mať veľmi ťažký priebeh, spôsobiť vážne zdravotné komplikácie, viesť k trvalým zdravotným následkom a dokonca
spôsobiť smrť. Môže viesť k zápalom pľúc, zlyhaniu dýchania či zápalovým ochoreniam srdca alebo infarktu. Pacientom sa v dôsledku
vírusovej infekcie môžu zhoršiť chronické zdravotné ťažkosti alebo ich môže postihnúť syndróm akútnej respiračnej tiesne,“ upozornil
prednosta Kliniky infektológie a cestovnej medicíny UNLP Košice a LF UPJŠ Pavol Jarčuška.

Od októbra do mája

Narastajúci objem vedeckých dôkazov potvrdzuje, že chrípka spôsobuje závažné kardiovaskulárne komplikácie aj u zdravých dospelých.

Štúdia databázy dospelých pacientov nad 40 rokov bez akejkoľvek rizikovej predispozície dokázala 10-krát vyššie riziko úmrtia na
srdcový infarkt a osemkrát vyššie riziko úmrtia na mŕtvicu do troch dní po laboratórne potvrdenej chrípkovej infekcii, v porovnaní s
prípadmi bez ochorenia na chrípku.

https://mediaboard.com/
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„Chrípková sezóna sa na severnej pologuli oficiálne začína od 40. kalendárneho týždňa aktuálneho roka, teda začiatkom októbra a
pretrváva približne do začiatku mája,“ uviedla vedúca Odboru epidemiológie Regionálneho úradu verejného zdravotníctva Košice
Veronika Tarkovská.

Zaočkovalo sa ani nie päť percent Slovákov

Alarmujúci je podľa nemocnice počet osôb, ktoré boli v roku 2022 na Slovensku chránené pred chrípkou očkovaním.

Bolo to len 4,8 percenta populácie.

Znepokojujúci je hlboký prepad v zaočkovanosti osôb nad 59 rokov.

V sezóne 2022/2023 sa proti chrípke zaočkovalo len 5,6 percenta seniorov. Pre porovnanie, v poslednej chrípkovej sezóne sa napríklad
v Portugalsku zaočkovalo 83,2 percenta osôb v seniorskom veku a vo Veľkej Británii 79,9 percenta seniorov.

Svetová zdravotnícka organizácia a Rada Európskej únie odporúča 75-percentnú zaočkovanosť tejto najrizikovejšej skupiny.

Autor: SITA
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Zdravie: V UNLP Košice začali očkovaciu sezónu proti chrípke

Košice 27. septembra (TASR) - Univerzitná nemocnice Louisa Pasteura (UNLP) v Košiciach začala v piatok sezónu očkovania proti
chrípke. V jej Vakcinačnom centre na Rastislavovej ulici bude možné dať sa zaočkovať proti tomuto ochoreniu každý utorok, stredu a
štvrtok v čase od 8.00 do 14.30 h. Tiež sa možno dať súčasne zaočkovať aj proti ochoreniu COVID-19. "Na očkovanie nie je potrebné sa
vopred objednať, podmienkou je byť zdravý bez príznakov respiračného ochorenia. V prípade pochybností je v centre lekár, ktorý posúdi
zdravotný stav záujemcu o očkovanie. Sme pripravení zaočkovať 400 až 500 ľudí za týždeň. V prípade veľkého záujmu môžeme
očkovacie kapacity zvýšiť," povedal na tlačovej konferencii zástupca prednostu Kliniky infektológie a cestovnej medicíny UNLP Košice a
Lekárskej fakulty Univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach Martin Novotný. Podľa UNLP je očkovanie najúčinnejšou prevenciou
proti chrípke a pomáha znižovať riziko vážnych komplikácií. Prednosta kliniky Pavol Jarčuška pripomenul, že respiračné infekcie sú
najčastejším dôvodom užívania antibiotík, pričom rezistencia na ne stúpa. "Samotná chrípka nie je dôvodom na to, aby sme antibiotiká
dávali, ale bakteriálne komplikácie už sú," spresnil s tým, že očkovanie môže zabrániť potrebe ich užívania. V rámci piatkového
očkovacieho dňa vo Vakcinačnom centre sa proti chrípke mohli dať zaočkovať zdravotníci UNLP. Ako povedal riaditeľ nemocnice
Ľuboslav Beňa, ich očkovanie prispieva k celkovému zníženiu cirkulácie vírusu chrípky v nemocnici, a tým aj riziku prenosu tohto
ochorenia na pacientov. "Zároveň je našou prioritou zabezpečiť plynulý chod nemocnice a minimalizovať nedostatok zdravotníckeho
personálu počas chrípkovej sezóny," dodal. Podľa epidemiológov sa chrípková sezóna na severnej pologuli oficiálne začína od 40.
kalendárneho týždňa aktuálneho roka, teda začiatkom októbra, a pretrváva približne do začiatku mája. Medzi rizikové skupiny patria
tehotné ženy, ľudia nad 59 rokov, deti od šiestich mesiacov do piatich rokov, osoby s chronickými ochoreniami, zdravotnícki pracovníci či
osoby žijúce v kolektívnych zariadeniach. Vo Vakcinačnom centre UNLP vlani zaočkovali proti chrípke viac ako 700 ľudí. Okrem iného tu
očkujú aj proti COVID-19 či HPV vírusu. UPOZORNENIE: TASR ponúka k správe zvukový záznam. sem gra

Autor: TASR

https://mediaboard.com/
https://app.mediaboard.com/article/2965181503/1ac438041d0b49ce5fff?topic_monitor=30189&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE3MzA1NDY3NTAsIndpZCI6MTAwNzQsImFpZCI6Mjk2NTE4MTUwMywidGlkIjozMDE4OX0.xOpFmxd1fC5FnxDeEqw95H_w3Xx6t3PJkczZRF3x-kk
https://www.tasr.sk/tasr-clanok/TASR:2024092700000180


Mediaboard Slovakia s. r. o. | mediaboard.com 10

Zdravie: V UNLP Košice začali očkovaciu sezónu proti chrípke  
  27. 9. 2024, 12:38, Zdroj: TASR, Vydavateľ: Tlačová agentúra Slovenskej republiky, Sentiment: Pozitívny, Téma: Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v

Košiciach, Kľúčové slová: Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach, Pavol Jarčuška

Zdravie: V UNLP Košice začali očkovaciu sezónu proti chrípke

Košice 27. septembra (TASR) - Univerzitná nemocnice Louisa Pasteura (UNLP) v Košiciach začala v piatok sezónu očkovania proti
chrípke. V jej Vakcinačnom centre na Rastislavovej ulici bude možné dať sa zaočkovať proti tomuto ochoreniu každý utorok, stredu a
štvrtok v čase od 8.00 do 14.30 h. Tiež sa možno dať súčasne zaočkovať aj proti ochoreniu COVID-19.

"Na očkovanie nie je potrebné sa vopred objednať, podmienkou je byť zdravý bez príznakov respiračného ochorenia. V prípade
pochybností je v centre lekár, ktorý posúdi zdravotný stav záujemcu o očkovanie. Sme pripravení zaočkovať 400 až 500 ľudí za týždeň. V
prípade veľkého záujmu môžeme očkovacie kapacity zvýšiť," povedal na tlačovej konferencii zástupca prednostu Kliniky infektológie a
cestovnej medicíny UNLP Košice a Lekárskej fakulty Univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach Martin Novotný.

Podľa UNLP je očkovanie najúčinnejšou prevenciou proti chrípke a pomáha znižovať riziko vážnych komplikácií. Prednosta kliniky Pavol
Jarčuška pripomenul, že respiračné infekcie sú najčastejším dôvodom užívania antibiotík, pričom rezistencia na ne stúpa. "Samotná
chrípka nie je dôvodom na to, aby sme antibiotiká dávali, ale bakteriálne komplikácie už sú," spresnil s tým, že očkovanie môže zabrániť
potrebe ich užívania.

V rámci piatkového očkovacieho dňa vo Vakcinačnom centre sa proti chrípke mohli dať zaočkovať zdravotníci UNLP. Ako povedal riaditeľ
nemocnice Ľuboslav Beňa, ich očkovanie prispieva k celkovému zníženiu cirkulácie vírusu chrípky v nemocnici, a tým aj riziku prenosu
tohto ochorenia na pacientov. "Zároveň je našou prioritou zabezpečiť plynulý chod nemocnice a minimalizovať nedostatok
zdravotníckeho personálu počas chrípkovej sezóny," dodal.

Podľa epidemiológov sa chrípková sezóna na severnej pologuli oficiálne začína od 40. kalendárneho týždňa aktuálneho roka, teda
začiatkom októbra, a pretrváva približne do začiatku mája. Medzi rizikové skupiny patria tehotné ženy, ľudia nad 59 rokov, deti od šiestich
mesiacov do piatich rokov, osoby s chronickými ochoreniami, zdravotnícki pracovníci či osoby žijúce v kolektívnych zariadeniach.

Vo Vakcinačnom centre UNLP vlani zaočkovali proti chrípke viac ako 700 ľudí. Okrem iného tu očkujú aj proti COVID-19 či HPV vírusu.

UPOZORNENIE: TASR ponúka k správe zvukový záznam.

sem gra

Autor: SEM
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V košickej nemocnici začali očkovaciu sezónu proti chrípke

Ilustračné foto. Foto: TASR Ján Krošlák

Podľa UNLP je očkovanie najúčinnejšou prevenciou proti chrípke a pomáha znižovať riziko vážnych komplikácií.

27. septembra 2024 12:46

Košice 27. septembra (TASR) - Univerzitná nemocnice Louisa Pasteura (UNLP) v Košiciach začala v piatok sezónu očkovania proti
chrípke. V jej Vakcinačnom centre na Rastislavovej ulici bude možné dať sa zaočkovať proti tomuto ochoreniu každý utorok, stredu a
štvrtok v čase od 8.00 do 14.30 h. Tiež sa možno dať súčasne zaočkovať aj proti ochoreniu COVID-19.

"Na očkovanie nie je potrebné sa vopred objednať, podmienkou je byť zdravý bez príznakov respiračného ochorenia. V prípade
pochybností je v centre lekár, ktorý posúdi zdravotný stav záujemcu o očkovanie. Sme pripravení zaočkovať 400 až 500 ľudí za týždeň. V
prípade veľkého záujmu môžeme očkovacie kapacity zvýšiť," povedal na tlačovej konferencii zástupca prednostu Kliniky infektológie a
cestovnej medicíny UNLP Košice a Lekárskej fakulty Univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach Martin Novotný.

Podľa UNLP je očkovanie najúčinnejšou prevenciou proti chrípke a pomáha znižovať riziko vážnych komplikácií. Prednosta kliniky Pavol
Jarčuška pripomenul, že respiračné infekcie sú najčastejším dôvodom užívania antibiotík, pričom rezistencia na ne stúpa. "Samotná
chrípka nie je dôvodom na to, aby sme antibiotiká dávali, ale bakteriálne komplikácie už sú," spresnil s tým, že očkovanie môže zabrániť
potrebe ich užívania.

V rámci piatkového očkovacieho dňa vo Vakcinačnom centre sa proti chrípke mohli dať zaočkovať zdravotníci UNLP. Ako povedal riaditeľ
nemocnice Ľuboslav Beňa, ich očkovanie prispieva k celkovému zníženiu cirkulácie vírusu chrípky v nemocnici, a tým aj riziku prenosu
tohto ochorenia na pacientov. "Zároveň je našou prioritou zabezpečiť plynulý chod nemocnice a minimalizovať nedostatok
zdravotníckeho personálu počas chrípkovej sezóny," dodal.

Podľa epidemiológov sa chrípková sezóna na severnej pologuli oficiálne začína od 40. kalendárneho týždňa aktuálneho roka, teda
začiatkom októbra, a pretrváva približne do začiatku mája. Medzi rizikové skupiny patria tehotné ženy, ľudia nad 59 rokov, deti od šiestich
mesiacov do piatich rokov, osoby s chronickými ochoreniami, zdravotnícki pracovníci či osoby žijúce v kolektívnych zariadeniach.

Vo Vakcinačnom centre UNLP vlani zaočkovali proti chrípke viac ako 700 ľudí. Okrem iného tu očkujú aj proti COVID-19 či HPV vírusu.

Autor: TASR
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Zdravie: V UNLP Košice začali očkovaciu sezónu proti chrípke

Košice 27. septembra (TASR) - Univerzitná nemocnice Louisa Pasteura (UNLP) v Košiciach začala v piatok sezónu očkovania proti
chrípke. V jej Vakcinačnom centre na Rastislavovej ulici bude možné dať sa zaočkovať proti tomuto ochoreniu každý utorok, stredu a
štvrtok v čase od 8.00 do 14.30 h. Tiež sa možno dať súčasne zaočkovať aj proti ochoreniu COVID-19.

"Na očkovanie nie je potrebné sa vopred objednať, podmienkou je byť zdravý bez príznakov respiračného ochorenia. V prípade
pochybností je v centre lekár, ktorý posúdi zdravotný stav záujemcu o očkovanie. Sme pripravení zaočkovať 400 až 500 ľudí za týždeň. V
prípade veľkého záujmu môžeme očkovacie kapacity zvýšiť," povedal na tlačovej konferencii zástupca prednostu Kliniky infektológie a
cestovnej medicíny UNLP Košice a Lekárskej fakulty Univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach Martin Novotný.

Podľa UNLP je očkovanie najúčinnejšou prevenciou proti chrípke a pomáha znižovať riziko vážnych komplikácií. Prednosta kliniky Pavol
Jarčuška pripomenul, že respiračné infekcie sú najčastejším dôvodom užívania antibiotík, pričom rezistencia na ne stúpa. "Samotná
chrípka nie je dôvodom na to, aby sme antibiotiká dávali, ale bakteriálne komplikácie už sú," spresnil s tým, že očkovanie môže zabrániť
potrebe ich užívania.

V rámci piatkového očkovacieho dňa vo Vakcinačnom centre sa proti chrípke mohli dať zaočkovať zdravotníci UNLP. Ako povedal riaditeľ
nemocnice Ľuboslav Beňa, ich očkovanie prispieva k celkovému zníženiu cirkulácie vírusu chrípky v nemocnici, a tým aj riziku prenosu
tohto ochorenia na pacientov. "Zároveň je našou prioritou zabezpečiť plynulý chod nemocnice a minimalizovať nedostatok
zdravotníckeho personálu počas chrípkovej sezóny," dodal.

Podľa epidemiológov sa chrípková sezóna na severnej pologuli oficiálne začína od 40. kalendárneho týždňa aktuálneho roka, teda
začiatkom októbra, a pretrváva približne do začiatku mája. Medzi rizikové skupiny patria tehotné ženy, ľudia nad 59 rokov, deti od šiestich
mesiacov do piatich rokov, osoby s chronickými ochoreniami, zdravotnícki pracovníci či osoby žijúce v kolektívnych zariadeniach.

Vo Vakcinačnom centre UNLP vlani zaočkovali proti chrípke viac ako 700 ľudí. Okrem iného tu očkujú aj proti COVID-19 či HPV vírusu.

UPOZORNENIE: TASR ponúka k správe zvukový záznam.

sem gra

Autor: Lekari.sk
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Na UNLP v Košiciach začali očkovaciu sezónu proti chrípke

Univerzitná nemocnica L. Pasteura Košice (UNLP) začala očkovaciu sezónu proti chrípke. Ako prví dostali možnosť zaočkovať sa priamo
na pracovisku zdravotnícki pracovníci nemocnice, ktorí chcú ísť príkladom. Nemocnica zabezpečuje bezplatné očkovanie proti chrípke aj
pre verejnosť vo svojom vakcinačnom centre, ktoré je jediné na Slovensku v prevádzke celoročne.

Zdroj: Ilustračné/unlp.sk

Zapojením zamestnancov do celoslovenského projektu ´ Chránime našich pacientov, očkujeme sa proti chrípke ´, začala UNLP vo
Vakcinačnom centre na Rastislavovej 43 sezónu očkovania proti chrípke. „ Očkovanie zdravotníkov prispieva k celkovému zníženiu
cirkulácie vírusu chrípky v nemocnici, a tým aj riziku prenosu chrípky na našich pacientov, “ vysvetlil riaditeľ UNLP Košice Ľuboslav Beňa,
podľa ktorého tak chránia aj mnohých pacientov s oslabeným imunitným systémom . Zároveň minimalizujú nedostatok zdravotníckeho
personálu počas chrípkovej sezóny. Vakcinačné centrum ponúka možnosť očkovania proti chrípke aj verejnosti. „ Vlani sme zaočkovali
len proti tomuto ochoreniu vyše 700 ľudí, “ dodal Beňa.

Vo vakcinačnom centre sa môžu občania zaočkovať proti chrípke každý utorok, stredu a štvrtok v čase od 8:00 do 14:30 . Na očkovanie
nie je potrebné sa vopred objednať. Podmienkou je byť zdravý, bez príznakov respiračného ochorenia. “ V prípade pochybností je v
centre lekár, ktorý posúdi zdravotný stav záujemcu o očkovanie. Sme pripravení zaočkovať 400 až 500 ľudí za týždeň ,“ vysvetlil
zástupca prednostu Kliniky infektológie a cestovnej medicíny UNLP Košice a Lekárskej fakulty Univerzity Pavla Jozefa Šafárika (LF
UPJŠ) Martin Novotný. Dodal, že v prípade veľkého záujmu môžu očkovacie kapacity zvýšiť . „ Zároveň je možné sa zaočkovať proti
chrípke aj Covidu -19 naraz, teda oboma vakcínami v jeden deň,“ doplnil.

MOHLO BY VÁS ZAUJÍMAŤ

Od októbra sa môžete zaočkovať novou vakcínou proti COVID-19

Podľa Svetovej zdravotníckej organizácie s ochorením chrípky na celom svete súvisí 3 až 5 miliónov prípadov závažných ochorení a až
650-tisíc úmrtí ročne . „ Chrípka môže mať veľmi ťažký priebeh, spôsobiť vážne zdravotné komplikácie, viesť k trvalým zdravotným
následkom a dokonca spôsobiť smrť. Môže viesť k zápalom pľúc, zlyhaniu dýchania, či zápalovým ochoreniam srdca alebo infarktu.
Pacientom sa v dôsledku vírusovej infekcie môžu zhoršiť chronické zdravotné ťažkosti alebo ich môže postihnúť syndróm akútnej
respiračnej tiesne, “ upozornil prednosta Kliniky infektológie a cestovnej medicíny UNLP Košice a LF UPJŠ Pavol Jarčuška.

Narastajúci objem vedeckých dôkazov potvrdzuje, že chrípka spôsobuje závažné kardiovaskulárne komplikácie aj u zdravých dospelých.
Štúdia databázy dospelých pacientov nad 40 rokov bez akejkoľvek rizikovej predispozície dokázala 10-krát vyššie riziko úmrtia na
srdcový infarkt a osemkrát vyššie riziko úmrtia na mŕtvicu do troch dní po laboratórne potvrdenej chrípkovej infekcii, v porovnaní s
prípadmi bez ochorenia na chrípku .„ Chrípková sezóna sa na severnej pologuli oficiálne začína od 40. kalendárneho týždňa aktuálneho
roka, teda začiatkom októbra a pretrváva približne do začiatku mája, “ uviedla vedúca Odboru epidemiológie Regionálneho úradu
verejného zdravotníctva Košice Veronika Tarkovská.

Alarmujúci je podľa nemocnice počet osôb, ktoré boli v roku 2022 na Slovensku chránené pred chrípkou očkovaním. Bolo to len 4,8
percent populácie. Znepokojujúci je hlboký prepad v zaočkovanosti osôb nad 59 rokov. V sezóne 2022/2023 sa proti chrípke zaočkovalo
len 5,6 percent seniorov . Pre porovnanie, v poslednej chrípkovej sezóne sa napríklad v Portugalsku zaočkovalo 83,2 percent osôb v
seniorskom veku a vo Veľkej Británii 79,9 percent seniorov. Svetová zdravotnícka organizácia a Rada Európskej únie odporúča
75-percentnú zaočkovanosť tejto najrizikovejšej skupiny.

Zdroj: (SITA,ks)

Filip Guldan

27.09.2024 14:32

Autor: Filip Guldan
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UNLP spustila sezónu očkovania proti chrípke

Košice Spravodajstvo

K dispozícii je aj vakcinácia proti COVID-19 či HPV vírusu.

V Univerzitnej nemocnici Louisa Pasteura (UNLP) v Košiciach sa dnes začala sezóna očkovania proti chrípke. Vo Vakcinačnom centre
na Rastislavovej ulici sa bude realizovať každý utorok, stredu a štvrtok od 8.00 do 14.30 hod. Zástupca prednostu Kliniky infektológie a
cestovnej medicíny UNLP a Lekárskej fakulty Univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach Martin Novotný pripomenul, že vo
vakcinačnom centre sa očkuje aj proti ochoreniu COVID-19:

„ Na očkovanie nie je potrebné sa vopred objednať, podmienkou je byť zdravý, bez príznakov respiračného ochorenia. V prípade
pochybností je v centre lekár, ktorý posúdi zdravotný stav záujemcu o očkovanie. Sme pripravení zaočkovať 400 až 500 ľudí za týždeň. V
prípade veľkého záujmu môžeme očkovacie kapacity zvýšiť.“

UNLP tvrdí, že vakcinácia je najúčinnejšou prevenciou proti chrípke a pomáha znižovať riziko vážnych komplikácií. Respiračné infekcie
sú podľa prednostu kliniky Pavla Jarčušku najčastejším dôvodom užívania antibiotík, pričom rezistencia na ne stúpa:

„Samotná chrípka nie je dôvodom na to, aby sme antibiotiká dávali, ale bakteriálne komplikácie už sú,“ uviedol Jarčuška s tým, že
očkovanie môže zabrániť potrebe ich užívania.

Televízia Košice Spravodajstvo

×

Aj zamestnanci UNLP sa dnes dali zaočkovať proti chrípke. Podľa riaditeľa nemocnice Ľuboslava Beňu to prispeje k zníženiu cirkulácie
vírusu, a tým aj riziku prenosu tohto ochorenia na pacientov:

„Zároveň je našou prioritou zabezpečiť plynulý chod nemocnice a minimalizovať nedostatok zdravotníckeho personálu počas chrípkovej
sezóny.“

Chrípková sezóna sa na severnej pologuli začína od 40. kalendárneho týždňa, teda v októbri, pričom pretrváva približne do mája. Medzi
rizikové skupiny patria tehotné ženy, ľudia nad 59 rokov, deti od šiestich mesiacov do piatich rokov, osoby s chronickými ochoreniami,
zdravotnícki pracovníci či osoby žijúce v kolektívnych zariadeniach. Vo Vakcinačnom centre UNLP sa minulý rok zaočkovalo proti chrípke
vyše 700 ľudí. K dispozícii je aj vakcinácia proti COVID-19 či HPV vírusu.

Zdroj: TASR
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V UNLP Košice začali očkovaciu sezónu proti chrípke

Redakcia

Zdravotnícki pracovníci Univerzitnej nemocnice L. Pasteura Košice (UNLP) idú príkladom a očkujú sa proti chrípke. Vedenie nemocnice
sa opätovne rozhodlo zapojiť do celoslovenského projektu „Chránime našich pacientov, očkujeme sa proti chrípke“ a pripravilo svojim
zamestnancom možnosť zaočkovať sa proti chrípke priamo na pracovisku. Zároveň pozývajú verejnosť na bezplatné očkovanie proti
chrípke do svojho Vakcinačného centra, ktoré ako jediné na Slovensku je celoročne v prevádzke.

Začiatok očkovacej sezóny proti chrípke

„Očkovacím dňom vo Vakcinačnom centre UNLP na Rastislavovej 43 začíname sezónu očkovania proti chrípke. Vakcinačné centrum v
Košiciach je pripravené privítať verejnosť a ponúknuť jej očkovanie proti chrípke. Vlani sme zaočkovali len proti tomuto ochoreniu vyše
700 ľudí,“ hovorí MUDr. Ľuboslav Beňa, PhD., MPH, riaditeľ UNLP Košice.

Vo vakcinačnom centre sa budú môcť občania zaočkovať proti chrípke každý utorok, stredu a štvrtok v čase od 8:00 do 14:30 hod. „Na
očkovanie nie je potrebné sa vopred objednať, podmienkou na zaočkovanie je byť zdravý bez príznakov respiračného ochorenia. V
prípade pochybností je v centre lekár, ktorý posúdi zdravotný stav záujemcu o očkovanie. Sme pripravení zaočkovať 400 až 500 ľudí za
týždeň. V prípade veľkého záujmu môžeme očkovacie kapacity zvýšiť. Zároveň je možné sa zaočkovať proti chrípke aj Covidu -19 naraz,
teda oboma vakcínami v jeden deň,“ vysvetľuje zástupca prednostu Kliniky infektológie a cestovnej medicíny UNLP Košice a LF UPJŠ,
MUDr. Martin Novotný, PhD.

Chrípka vôbec nie je banálne ochorenie

Podľa Svetovej zdravotníckej organizácie s ochorením chrípky na celom svete súvisí 3–5 miliónov prípadov závažných ochorení a až 650
000 úmrtí ročne. „Chrípka môže mať veľmi ťažký priebeh, spôsobiť vážne zdravotné komplikácie, viesť k trvalým zdravotným následkom a
dokonca spôsobiť smrť. Môže viesť k zápalom pľúc, zlyhaniu dýchania, či zápalovým ochoreniam srdca alebo infarktu. Pacientom sa v
dôsledku vírusovej infekcie môžu zhoršiť chronické zdravotné ťažkosti alebo ich môže postihnúť syndróm akútnej respiračnej tiesne,“
konštatuje prof. MUDr. Pavol Jarčuška, PhD., prednosta Kliniky infektológie a cestovnej medicíny UNLP Košice a LF UPJŠ.

Narastajúci objem vedeckých dôkazov potvrdzuje, že chrípka spôsobuje závažné kardiovaskulárne komplikácie aj u zdravých dospelých.
Štúdia databázy dospelých pacientov nad 40 rokov bez akejkoľvek rizikovej predispozície dokázala 10 x vyššie riziko úmrtia na srdcový
infarkt a 8 x vyššie riziko úmrtia na mŕtvicu do 3 dní po laboratórne potvrdenej chrípkovej infekcii v porovnaní s prípadmi bez ochorenia
na chrípku.

Lekári idú príkladom

Na dnešnom očkovacom dni vo Vakcinačnom centre sa očkujú zdravotníci UNLP Košice. Vedenie nemocnice chce týmto krokom zlepšiť
dostupnosť očkovania proti chrípke nielen obyvateľom regiónu, ale aj svojim zdravotníkom. „Zdravotníci prichádzajú do kontaktu s
mnohými pacientmi, vrátane tých, ktorí sú zraniteľní alebo majú oslabený imunitný systém. Očkovanie zdravotníkov prispieva k
celkovému zníženiu cirkulácie vírusu chrípky v nemocnici a tým aj riziku prenosu chrípky na našich pacientov. Zároveň je našou prioritou
zabezpečiť plynulý chod nemocnice a minimalizovať nedostatok zdravotníckeho personálu počas chrípkovej sezóny“, dodáva riaditeľ
nemocnice Ľuboslav Beňa. „Sprístupnením očkovania proti chrípke širokej verejnosti chceme prispieť k zdraviu celej komunity. V našom
Vakcinačnom centre sa môžu občania očkovať aj proti ďalším infekčným ochoreniam ako je COVID 19 a HPV vírus.“

Jednou z lekárok, ktorá sa každoročne očkuje proti chrípke, je doc. MUDr. Ingrid Urbančíková, PhD., MPH, odborníčka na odborníčka na
očkovanie rizikových osôb v špeciálnych situáciách. V klinickej praxi sa pomerne často stretávame so závažnými stavmi a komplikáciami
spojenými s chrípkou. Ako lekárka cítim zodpovednosť nielen za zdravie svojich pacientov, ale aj za zdravie celej komunity. Očkovanie je
bezpečný a účinný spôsob prevencie. Verím, že týmto krokom povzbudím aj ostatných kolegov, aby sa pridali a chránili nielen svoje
zdravie, ale aj zdravie pacientov a svojich blízkych rodinných príslušníkov.“

Slováci zanedbávajú prevenciu

Alarmujúci je počet osôb, ktoré boli v roku 2022 na Slovensku chránené pred chrípkou očkovaním. Bolo to len 4,8 % populácie.
Znepokojujúci je hlboký prepad v zaočkovanosti osôb nad 59 rokov. V sezóne 2022/2023 sa proti chrípke zaočkovalo len 5,6 % seniorov.
Pritom ide o najrizikovejšiu a najzraniteľnejšiu skupinu, ktorá je náchylná na závažné komplikácie spojené s chrípkou. Len pre
porovnanie, v poslednej chrípkovej sezóne (2022/23) sa napríklad v Portugalsku zaočkovalo 83,2 % osôb v seniorskom veku a v
Spojenom Kráľovstve 79,9 % seniorov.
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Svetová zdravotnícka organizácia a Rada Európskej únie odporúča 75 % zaočkovanosť seniorov proti chrípke. Krajiny strednej a
východnej Európy vykazujú oveľa nižšiu mieru očkovania v porovnaní so západnou Európou, Slovensko je v rebríčku zaočkovaných až
na poslednom mieste.

„Chrípková sezóna sa na severnej pologuli oficiálne začína od 40. kalendárneho týždňa aktuálneho roka, teda začiatkom októbra a
pretrváva približne do začiatku mája,“ uvádza MUDr. Veronika Tarkovská, vedúca Odboru epidemiológie RÚVZ Košice. „ V 38.
kalendárnom týždni 2024 bolo v Košickom kraji spolu hlásených 7552 akútnych respiračných ochorení, z toho 320 prípadov bolo chrípke
podobných ochorení. Najvyššia chorobnosť bola zaznamenaná v okrese Rožňava. Najvyššia vekovo špecifická chorobnosť bola hlásená
u 0-5-ročných detí,“ dodáva epidemiologička.

Viac informácií na portáli ÚVZ SR – https://www.uvzsr.sk/web/uvz/chripka-a-aro

Južná pologuľa môže naznačiť vývoj chrípky

Údaje z tohtoročnej chrípkovej sezóny na južnej pologuli ukazujú, že sezónna chrípka naďalej predstavuje významnú hrozbu,
spôsobujúcu mnoho chorôb, hospitalizácií a úmrtí po celom svete. Aktivita počas chrípkovej sezóny 2024 sa v krajinách južnej hemisféry
líšila, avšak vo všetkých regiónoch bola zaznamenaná vysoká chorobnosť a hospitalizácie spojené s chrípkou.

Dve krajiny v Južnej Amerike a južnej Afrike zaznamenali veľmi vysoké úrovne chrípkového vírusu a tri juhoamerické krajiny zaznamenali
skoršiu aktivitu v porovnaní s obdobím pred pandémiou COVID-19. [2]

Rizikové skupiny by sa mali chrániť pred chrípkou

Svetová zdravotnícka organizácia (WHO) odporúča očkovanie proti chrípke najmä pre tieto rizikové skupiny:

Tehotné ženy: Očkovanie je bezpečné vo všetkých štádiách tehotenstva a pomáha chrániť matku aj dieťa. Starší ľudia nad 59 rokov:
Riziko komplikácií z chrípky je u starších ľudí vyššie. Deti od 6 mesiacov do 5 rokov: Malé deti sú náchylnejšie na vážne komplikácie.
Osoby s chronickými ochoreniami: Chrípka môže zhoršiť chronické ochorenie. Zdravotnícki pracovníci: Sú v častom kontakte s pacientmi
a môžu ľahko šíriť vírus. Osoby žijúce v kolektívnych zariadeniach: Napríklad domovy dôchodcov, kde sa vírus môže rýchlo šíriť.

Očkovanie je najúčinnejšou prevenciou proti chrípke a pomáha znižovať riziko vážnych komplikácií.

Autor: Redakcia
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Prilákať mladých k vede a technike sa rozhodol slovenský festival SlovakiaTech 2024. Tento rok prekonal rekord v návštevnosti

Inovácie posúvajú Slovensko dopredu. Na budúcnosť mobility, udržateľnosť a smart domácnosti bolo zvedavých vyše 4000 ľudí.

Košice v dňoch 24. a 25. septembra hostili najväčšiu inovačnú a technologickú konferenciu s veľtrhom SlovakiaTech Fórum-Expo 2024.
Kým prvý ročník ponúkol len 20 rečníkov a navštívilo ho iba 300 ľudí, 6. ročník doslova lámal rekordy! Na podujatí sa počas 2 dní na 3
pódiách predstavilo 124 domácich a zahraničných spíkrov a v sekcii Expo až 41 vystavovateľov. Celkovo si počas dvoch dní festival
inovácií pozrelo až 4120 registrovaných návštevníkov, z čoho polovicu tvorili študenti stredných a vysokých škôl.

Prezidentom a zakladateľom SlovakiaTechu je Juraj Miškov, podľa ktorého „cieľom je prepájať inovačný ekosystém a to je to, čo tu dlhé
roky chýbalo. Vláda si robila svoje vládne materiály za zavretými dverami, akademici si robili výskumy na svojich univerzitách a firmy sa
venovali zarábaniu peňazí. No a my na SlovakiaTechu sa snažíme prepájať tieto zložky, aby vznikal jeden efektívny trojuholník, spájajúci
vedu, firmy a vládu, ktorý posunie Slovensko v inováciách dopredu.“

Slogan dvojdňového podujatia znel „Future of mobility“. Okrem budúcnosti dopravy študenti, vývojári, vedci, startupisti a zástupcovia
firiem aj štátu na konferencii hovorili aj o smart domácnostiach, udržateľnosti, digitalizácii a kybernetickej bezpečnosti. Na SlovakiaTechu
celkovo odznelo 50 odborných prezentácií, 18 panelových diskusií, 8 typov workshopov a súčasťou bolo aj pokračovanie úspešného Raw
Materials Day a druhého ročníka Hackathonu.

Podľa Miškova za uplynulé ročníky podujatia evidujú veľa úspešných príbehov aj vďaka networkingu, teda vytvárania obchodných
vzťahov. "Mnohé z akademických tímov, ktoré tu prezentujú svoje výskumné projekty, získali sponzora, ktorý ich tu videl, alebo založili
nejakú spoločnú firmu," dodal. Pripomenul, že cieľom SlovakiaTechu je prilákať najmä mladú generáciu k oblastiam ako sú veda, výskum
a vývoj, ktoré sú zárukou konkurencieschopnosti a úspechu každej krajiny. „Teší ma, že sme chodia vo veľkom počte stredoškoláci a aj
vysokoškoláci. Snažíme sa ich inšpirovať pretože inovácie a technológie sú budúcnosť a bez nich táto krajina jednoducho neprežije,“
zdôraznil Miškov, ktorý je aj bývalým ministrom hospodárstva.

SlovakiaTech 2024 podporil aj podpredseda vlády pre Plán obnovy a znalostnú ekonomiku Peter Kmec. Ako uviedol , „ Slovensko má
potenciál byť inovačným lídrom , no na to potrebuje spoluprácu medzi podnikmi, výskumnými inštitúciami a vládou . A práve preto je
SlovakiaTech dôležitým podujatím“.

Ako vicepremiér dodal, „v oblasti výskumu, vývoja a inovácií úrad pripravuje nový zákon, ktorý zlepší koordináciu týchto oblastí a
optimalizuje poskytovanie podpory pre výskumný sektor prostredníctvom agentúr.“

Na SlovakiaTechu Peter Kmec zároveň predstavil investície zo zelenej kapitoly REPowerEU, ktoré prinesú inovácie v obsahu
vzdelávania stredných odborných škôl . „Uvedomujeme si, že je najvyšší čas, aby na zmenu prístupu ku klíme reagoval aj slovenský
vzdelávací systém“ , uviedol vicepremiér.

V Košiciach predstavili aj holografického asistenta na živú komunikáciu a prvýkrát v histórii SlovakiaTechu vystúpili niektorí rečníci aj
vďaka tejto technológii v takzvanom „holoboxe“ . Hneď na otvorení konferencie sa takto mohol návštevníkom virtuálne prihovoriť aj
prezident republiky Peter Pellegrini, ktorý v tom čase už bol na pracovnej ceste v USA.

Súčasťou inovačno-technologického festivalu SlovakiaTechu 2024 bola aj výstavná časť EXPO, v ktorej si návštevníci mohli vyskúšať
pilotovanie bojového vrtuľníka, pomocou VRM - simulátora, alebo vlakový trenažér simulujúci jazdu z kabíny rušňovodiča. K veľmi
populárnym zastávkam patrila aj virtuálna realita.

Lákadlom bol nesporne aj štvornohý autonómny robot ARTABAN podobný psovi, ktorý je určený na prácu v ťažko dostupných terénoch,
pri živelných pohromách a záchranárskych prácach. Návštevníkom sa predstavili aj expozície piatich slovenských univerzít: Technickej
univerzity v Košiciach, Univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach, Slovenskej technickej univerzity v Bratislave, Žilinskej univerzity a
Univerzity veterinárneho lekárstva a farmácie v Košiciach.

Organizátorom podujatia je nezisková organizácia – SlovakiaTech. Odborným garantom je PhDr. Juraj Miškov, prezident
SLOVAKIATECH FÓRUM-EXPO 2024 , poradca podpredsedu vlády SR pre Plán obnovy a znalostnú ekonomiku a bývalý minister
hospodárstva SR.

Hlavným partnerom SlovakiaTechu 2024 boli Nadácia SPP a SARIO. Exkluzívny automobilový partner Porsche Slovensko a ďalšími
partnermi boli SEPS, JAVYS, Nexer, SBA, ZSSK, T-Systems, Digitálna koalícia a AIslovakIA.
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SlovakiaTech Fórum-Expo 2024 sa uskutočnilo v košickom Kulturparku pod záštitou prezidenta Slovenskej republiky Petra Pellegriniho ,
Úradu podpredsedu vlády SR pre Plán obnovy a znalostnú ekonomiku Petra Kmeca, Ministerstva obrany SR, Ministerstva vnútra SR,
Ministerstva zahraničných vecí a európskych záležitostí SR, Ministerstva hospodárstva SR, Ministerstva dopravy SR, Ministerstva
investícií, regionálneho rozvoja a informatizácie SR, Ministerstva pôdohospodárstva SR, Ministerstva školstva, výskumu, vývoja a
mládeže SR, Košického samosprávneho kraja a Mesta Košice.

Organizátori už čoskoro začnú pripravovať ďalší, v poradí už 7. ročník inovačného festivalu SlovakiaTech, ktorý otvorí svoje brány v
septembri 2025 v Košiciach.
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Prehľad

Dominik Matulaj, moderátor

Bývalí ministri financií považujú konsolidačný balík za sociálne neudržateľný a nedomyslený.

Ivan Mikloš, bývalý minister financií

Tá konsolidácia je oveľa vyššia, oveľa krutejšia ako sa to potom premietne do ozdravenia verejných financií.

Dominik Matulaj, moderátor

Ľudia sú čoraz viac odolnejší voči antibiotikám. Lekári pred chrípkovou sezónou odporúčajú očkovanie.

Pavol Jarčuška, prednosta kliniky, infektológie a cestovnej medicíny

K tomu, aby sme naozaj tie antibiotiká racionálne používali, vedie viacero faktorov. Ten prvý ktorým by sme mali začať, je práve
očkovanie.

Dominik Matulaj, moderátor

Víkendové počasie oblačné a miestami aj daždivé. Zafúka tiež silný vietor, a to najmä na horách.

Miriam Jarošová, Slovenská klimatologička

Severák už avizuje, že sa blíži zmena a pondelkové ráno bude naozaj studené. To už úplne naisto, sa k nám dostáva jeseň.

Dominik Matulaj, moderátor

Začínajú sa správy o 17-tej. Pozdravujú vás Martina Pastorová a Dominik Matulaj.

intro

Všetky informácie, ktoré potrebujete. Tu a teraz. Veľké správy rádia Expres.
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Blíži sa sezóna chrípky a covidu

Dominik Matulaj, moderátor

Blíži sa sezóna chrípky a covidu. V Košiciach už začali s očkovaním. Univerzitná nemocnica Louisa Pastera, je pripravená vo
vakcinačnom centre zaočkovať 400 až 500 ľudí za týždeň. Prednosta kliniky, infektológie a cestovnej medicíny Pavol Jarčuška
pripomenul, že respiračné infekcie sú najčastejším dôvodom užívania antibiotík, pričom rezistencia na ne stúpa.

Pavol Jarčuška, prednosta kliniky, infektológie a cestovnej medicíny

Samotná chrípka nie je dôvodom k tomu, aby sme antibiotiká dávali, ale bakteriálne komplikácie už dôvodom sú. My vieme, že v roku
2050, budeme mať hruba 300 miliónov ľudí, ktorí zomrú v dôsledku antimikrobiálnej rezistencie.

Dominik Matulaj, moderátor

Chrípková sezóna na severnej pologuli, trvá od začiatku októbra do začiatku mája.
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Odštartovali očkovanie proti chrípke

Ivana Zuzelková, moderátorka:

V košickej nemocnici spustili očkovanie proti chrípke. Sezóna vírusových ochorení totiž začína s postupným ochladením Odborníci preto
radia ohrozeným skupinám zaočkovať sa včas.

Veronika Krempaská, redaktorka:

Toto je nová vakcína na vírus chrípky. Dnes ňou v košickej nemocnici očkovali zamestnancov a zdravotníkov.

Ľuboslav Beňa, riaditeľ UNLP Košice:

Našou prioritou, aby práve títo nevypadávali z pracovného procesu. Keďže dochádza práve u nich k násobne vyššiemu kontaktu s ľuďmi,
ktorí majú alebo môžu mať respiračné ochorenie.

Veronika Krempaská, redaktorka:

Podľa epidemiológov sa chrípková sezóna začína o pár dní. Teraz je podľa nich najvhodnejší čas na očkovanie. Tvorba protilátok trvá
totiž aj niekoľko dní. Rizikovou skupinou sú často pacienti, ale aj tehotné ženy a deti.

Pavol Jarčuška, prezident Slovenskej spoločnosti infektológov:

U mladého človeka môže mať chrípka závažný priebeh, ale predovšetkým u tých pacientov, ktorí sú starší, ktorí majú poruchu imunity a
ktorí už v minulosti mali závažné ochorenie dýchacích ciest.

Veronika Krempaská, redaktorka:

Vakcinačné centrum nájdete v areáli Univerzitnej nemocnice na Rastislavovej ulici. Celoročne tam očkujú aj proti Covidu. Záujemcovia o
očkovanie môžu prísť od budúceho týždňa každý utorok, stredu a štvrtok. Nie je potrebné sa objednať vopred. Jedinou podmienkou je byť
zdravý.

Martin Novotný, primár Kliniky infektológie a cestovnej medicíny UNLP:

Očkovať môžeme naraz aj chrípku s Covidom, obidve sú neživé vakcíny.

Veronika Krempaská, redaktorka:

Slovensko je spomedzi európskych krajín pritom na chvoste v zaočkovanosti proti chrípke. Vakcína je pritom najlepšou prevenciou.

anketa:

Citróny, ovocie, takže neočkujeme.

Podľa mňa ja už roky som to dával a malo to účel.

Radšej istota, že by som ľahšie preniesla.

Veronika Krempaská, redaktorka:

Chrípkové vírusy sa neustále geneticky menia a účinnosť vakcíny každým mesiacom o pár percent klesá. Aj preto je potrebné dať sa
zaočkovať každý rok. Z Košíc Veronika Krempaská, TV Markíza.
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Univerzitná nemocnica dnes začala s očkovaním proti chrípke

Pridajte komentár

6 min. čítania

Zdravotnícki pracovníci Univerzitnej nemocnice L. Pasteura Košice idú príkladom a očkujú sa proti chrípke. Vedenie nemocnice sa opäť
zapojilo do celoslovenského projektu „Chránime našich pacientov, očkujeme sa proti chrípke“ a pripravilo svojim zamestnancom možnosť
zaočkovať sa proti chrípke priamo na pracovisku. Zároveň pozývajú verejnosť na bezplatné očkovanie proti chrípke do Vakcinačného
centra na Rastislavovej 43, ktoré ako jediné na Slovensku je celoročne v prevádzke.

„Očkovacím dňom v našom Vakcinačnom centre začíname sezónu očkovania proti chrípke. Vakcinačné centrum v Košiciach je
pripravené privítať verejnosť a ponúknuť jej očkovanie proti chrípke. Vlani sme zaočkovali len proti tomuto ochoreniu vyše 700 ľudí,“
hovorí MUDr. Ľuboslav Beňa, PhD., MPH, riaditeľ UNLP Košice. Vo Vakcinačnom centre sa budú môcť občania zaočkovať proti chrípke
každý utorok, stredu a štvrtok v čase od 8:00 do 14:30 hod.

Foto: UNLP

„Na očkovanie nie je potrebné sa vopred objednať, podmienkou na zaočkovanie je byť zdravý bez príznakov respiračného ochorenia. V
prípade pochybností je v centre lekár, ktorý posúdi zdravotný stav záujemcu o očkovanie. Sme pripravení zaočkovať 400 až 500 ľudí za
týždeň. V prípade veľkého záujmu môžeme očkovacie kapacity zvýšiť. Zároveň je možné sa zaočkovať proti chrípke aj Covidu -19 naraz,
teda oboma vakcínami v jeden deň,“ vysvetľuje zástupca prednostu Kliniky infektológie a cestovnej medicíny UNLP Košice a LF UPJŠ,
MUDr. Martin Novotný, PhD.

Chrípka vôbec nie je banálne ochorenie

Podľa Svetovej zdravotníckej organizácie s ochorením chrípky na celom svete súvisí 3–5 miliónov prípadov závažných ochorení a až 650
000 úmrtí ročne. „Chrípka môže mať veľmi ťažký priebeh, spôsobiť vážne zdravotné komplikácie, viesť k trvalým zdravotným následkom a
dokonca spôsobiť smrť. Môže viesť k zápalom pľúc, zlyhaniu dýchania, či zápalovým ochoreniam srdca alebo infarktu. Pacientom sa v
dôsledku vírusovej infekcie môžu zhoršiť chronické zdravotné ťažkosti alebo ich môže postihnúť syndróm akútnej respiračnej tiesne,“
konštatuje prof. MUDr. Pavol Jarčuška, prednosta Kliniky infektológie a cestovnej medicíny UNLP Košice a LF UPJŠ.

Narastajúci objem vedeckých dôkazov potvrdzuje, že chrípka spôsobuje závažné kardiovaskulárne komplikácie aj u zdravých dospelých.
Štúdia databázy dospelých pacientov nad 40 rokov bez akejkoľvek rizikovej predispozície dokázala 10 x vyššie riziko úmrtia na srdcový
infarkt a 8 x vyššie riziko úmrtia na mŕtvicu do 3 dní po laboratórne potvrdenej chrípkovej infekcií v porovnaní s prípadmi bez ochorenia
na chrípku.

Pokračovanie na str. 2.

Autor: tlačová správa

https://mediaboard.com/
https://app.mediaboard.com/article/2966876902/9cf42ccb1e80a6234159?topic_monitor=30189&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE3MzA1NDY3NTAsIndpZCI6MTAwNzQsImFpZCI6Mjk2Njg3NjkwMiwidGlkIjozMDE4OX0.n8P1d5H7igwTBnAPrTckPE17bSCD-indTeplos9sk2E
https://eastmag.sk/2024/09/27/univerzitna-nemocnica-dnes-zacala-s-ockovanim-proti-chripke/


Mediaboard Slovakia s. r. o. | mediaboard.com 23

Očkovacia sezóna proti chrípke  
  27. 9. 2024, 18:05, Relácia: Správy RTVS z regiónov, Stanica: RTVS 24, Vydavateľ: Slovenská televízia a rozhlas, Sentiment: Pozitívny, Téma: Univerzita

Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach, Kľúčové slová: Pavol Jarčuška

Očkovacia sezóna proti chrípke

Kristína Plajdicsková, moderátorka:

Začína sa očkovacia sezóna proti chrípke. Hoci lekári vakcináciu odporúčajú, Slováci majú o ňu stále nízky záujem.

Katarína Zakuťanská, redaktorka:

Chrípka je sezónne ochorenie, ktoré môže mať najmä u rizikových skupín veľmi závažný priebeh.

Ingrid Urbančíková, lekárka vakcinačného centra UNLP Košice:

Treba si uvedomiť, že vírus si majú naozaj veľký potenciál a môžu poškodzovať rôzne tkanivo a môžu potom spôsobiť neskôr rôzne
poškodenie.

Katarína Zakuťanská, redaktorka:

Najviac ohrozuje starších, osoby s oslabenou imunitou i deti. Najlepšou prevenciou je podľa odborníkov pravidelné očkovanie.

Pavol Jarčuška, prezident Slovenskej spoločnosti infektológov:

Zaočkovaný človek s veľkou pravdepodobnosťou nedostane chrípku. Samotná chrípka nie je dôvodom na podávanie antibiotík. A my
musíme robiť všetko preto, aby sme tie antibiotiká dávali čo najmenej, čo najracionálnejšie a jedným z tých prístupov je práve očkovanie,
pretože ak zaočkujem pacienta, nedostane to vírusové ochorenie, na ktoré môže dostať bakteriálne ochorenie a nedostane tým pádom
antibiotiká.

Katarína Zakuťanská, redaktorka:

V očkovaní proti chrípke je Slovensko na chvoste medzi krajinami Európskej únie.

anketa:

Nedávam sa očkovať, myslím si, že zatiaľ mám takú imunitu, ktorá by zvládla aj chrípku.

Neviem, či je to dobre, ale odporúčala mi lekárka.

Tých respiračných chorôb je veľa, tak je dobré sa pred tým chrániť a myslím si, že aj tento rok sa dám zaočkovať.

Martin Novotný, zástup. prednostu kl. infekt. a cest. med. UNLP, Košice:

Jednoznačne odporúčam to očkovanie, benefit je omnoho väčšie ako to riziko a pritom to riziko je vo väčšine prípadov len o tom, že pár
dní sa pacient nemá úplne OK, ale potom je všetko v poriadku.

Katarína Zakuťanská, redaktorka:

Očkovanie proti chrípke lekári odporúčajú práve teraz, keď ochorenie ešte neprepuklo do epidémie. V košickej univerzitnej nemocnici
zdravotníci očkujú vždy v utorok, stredu a vo štvrtok. Katarína Zakuťanská, Slovenská televízia.
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Očkovacia sezóna proti chrípke

Viliam Stankay, moderátor:

Začína sa očkovacia sezóna proti chrípke. Na Slovensku je o tento druh prevencie stále nízky záujem. Lekári ho pritom odporúčajú.
Podľa Svetovej zdravotníckej organizácie s ochorením chrípky súvisí 3 až 5 miliónov prípadov závažných ochorení a je mnoho úmrtí.

Katarína Zakuťanská, redaktorka:

Chrípka je sezónne ochorenie, ktoré môže mať najmä u rizikových skupín veľmi závažný priebeh.

Ingrid Urbančíková, lekárka vakcinačného centra UNLP Košice:

Treba si uvedomiť, že vírusy majú naozaj veľký potenciál a môžu poškodzovať rôzne tkanivo a môžu potom spôsobiť neskôr rôzne
poškodenie.

Katarína Zakuťanská, redaktorka:

Najviac ohrozuje starších, osoby s oslabenou imunitou i detí. Najlepšou prevenciou je podľa odborníkov pravidelné očkovanie.

Pavol Jarčuška, prezident Slovenskej spoločnosti infektológov:

Zaočkovaný človek s veľkou pravdepodobnosťou nedostane chrípku. Samotná chrípka nie je dôvodom na podávanie antibiotík a my
musíme robiť všetko preto, aby sme tie antibiotiká dávali čo najmenej, čo najracionálnejšie a jedným z tých prístupov je práve očkovanie,
pretože ak zaočkujeme pacienta, nedostane to vírusové ochorenie, na ktoré môže dostať bakteriálne ochorenie a nedostane tým pádom
antibiotika.

Katarína Zakuťanská, redaktorka:

V očkovaní proti chrípke je Slovensko na chvoste medzi krajinami Európskej únie.

Anketa:

Nedávam sa očkovať. Myslím si, že zatiaľ mám takú imunitu, ktorá by zvládla aj chrípku.

Anketa:

Neviem, či je to dobré, ale odporúčala my lekárka.

Anketa:

Tých respiračných chorôb je veľa, a tak je dobré sa pred tým chrániť a myslím si, že aj tento rok sa dám zaočkovať.

Martin Novotný, zást. prednostu Kl. infekt. a cest. med. UNLP Košice:

Jednoznačne odporúčam to očkovanie, benefit je omnoho väčší ako to riziko a pritom to riziko je vo väčšine prípadov len o tom, že pár
dní sa pacient nemá úplne OK, ale potom je všetko v poriadku.

Katarína Zakuťanská, redaktorka:

Očkovanie proti chrípke lekári odporúčajú práve teraz, keď ochorenie ešte neprepuklo do epidémie. V košickej univerzitnej nemocnici
zdravotníci očkujú vždy v utorok, v stredu a vo štvrtok. Katarína Zakuťanská, Slovenská televízia.
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Odštartovali očkovanie proti chrípke

Viktor Vincze, moderátor:

V košickej nemocnici spustili očkovanie proti chrípke. Sezóna vírusových ochorení totiž začína s postupným ochladením. Odborníci preto
radia ohrozeným skupinám zaočkovať sa včas.

Veronika Krempaská, redaktorka:

Toto je nová vakcína na vírus chrípky. Dnes ňou v košickej nemocnici očkovali zamestnancov a zdravotníkov.

Ľuboslav Beňa, riaditeľ UNLP Košice:

Našou prioritou je, aby práve títo nevypadávali z pracovného procesu, keďže dochádza práve u nich k násobne vyššiemu kontaktu s
ľuďmi, ktorí majú alebo môžu mať respiračné ochorenie.

Veronika Krempaská, redaktorka:

Podľa epidemiológov sa chrípková sezóna začína o pár dní, teraz je podľa nich najvhodnejší čas na očkovanie. Tvorba protilátok trvá
totiž aj niekoľko dní. Rizikovou skupinou sú starší pacienti, ale aj tehotné ženy a deti.

Pavol Jarčuška, prezident Slovenskej spoločnosti infektológov:

Pre mladého človeka môže mať chrípka závažný priebeh, ale predovšetkým u tých pacientov ktorí sú starší, ktorí majú poruchu imunity, a
ktorí už v minulosti mali závažné ochorenie dýchacích ciest.

Veronika Krempaská, redaktorka:

Vakcinačné centrum nájdete v areáli univerzitnej nemocnice na Rastislavovej ulici. Celoročne tam očkujú aj proti covidu. Záujemcovia o
očkovanie môžu prísť od budúceho týždňa každý utorok, stredu a štvrtok. Nie je potrebné sa objednať vopred. Jedinou podmienkou je byť
zdravý.

Martin Novotný, primár Kliniky infektológie a cestovnej medicíny UNLP:

Očkovať môžeme naraz aj chrípku aj s covidom, obidve sú neživé vakcíny.

Veronika Krempaská, redaktorka:

Slovensko je spomedzi európskych krajín pritom na chvoste v zaočkovanosti proti chrípke. Vakcína je pritom najlepšou prevenciou.

Anketa, Košice:

Citróny, ovocie. Takže neočkujeme. Podľa mňa už ja už roky som to dával a malo to účel. Radšej istota. Že by som ľahšie preniesla.

Veronika Krempaská, redaktorka:

Chrípkové vírusy sa neustále geneticky menia a účinnosť vakcíny každým mesiacom o pár percent klesá. Aj preto je potrebné dať sa
zaočkovať každý rok. Z Košíc Veronika Krempaská, televízia Markíza.
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V univerzitnej nemocnici v Košiciach začali očkovaciu sezónu proti chrípke (foto)

27. 09. 2024

Ivan Kriššák

Univerzitná nemocnica L. Pasteura Košice (UNLP) začala očkovaciu sezónu proti chrípke. Ako prví dostali možnosť zaočkovať sa priamo
na pracovisku zdravotnícki pracovníci nemocnice, ktorí chcú ísť príkladom. Nemocnica zabezpečuje bezplatné očkovanie proti chrípke aj
pre verejnosť vo svojom vakcinačnom centre, ktoré je jediné na Slovensku v prevádzke celoročne.

Očkovanie zdravotníkov

Zapojením zamestnancov do celoslovenského projektu ´ Chránime našich pacientov, očkujeme sa proti chrípke´, začala UNLP vo
Vakcinačnom centre na Rastislavovej 43 sezónu očkovania proti chrípke. „Očkovanie zdravotníkov prispieva k celkovému zníženiu
cirkulácie vírusu chrípky v nemocnici, a tým aj riziku prenosu chrípky na našich pacientov,“ vysvetlil riaditeľ UNLP Košice Ľuboslav Beňa,
podľa ktorého tak chránia aj mnohých pacientov s oslabeným imunitným systémom.

Zároveň minimalizujú nedostatok zdravotníckeho personálu počas chrípkovej sezóny. Vakcinačné centrum ponúka možnosť očkovania
proti chrípke aj verejnosti. „Vlani sme zaočkovali len proti tomuto ochoreniu vyše 700 ľudí,“ dodal Beňa.

Vakcinačné centrum

Vo vakcinačnom centre sa môžu občania zaočkovať proti chrípke každý utorok, stredu a štvrtok v čase od 8:00 do 14:30. Na očkovanie
nie je potrebné sa vopred objednať. Podmienkou je byť zdravý, bez príznakov respiračného ochorenia.

Pri nákupe vakcín proti COVID-19 sme sa riadili odporúčaniami odborníkov, reaguje exminister Krajčí na zistenia kontrolórov

„V prípade pochybností je v centre lekár, ktorý posúdi zdravotný stav záujemcu o očkovanie. Sme pripravení zaočkovať 400 až 500 ľudí
za týždeň,“ vysvetlil zástupca prednostu Kliniky infektológie a cestovnej medicíny UNLP Košice a Lekárskej fakulty Univerzity Pavla
Jozefa Šafárika (LF UPJŠ) Martin Novotný. Dodal, že v prípade veľkého záujmu môžu očkovacie kapacity zvýšiť. „Zároveň je možné sa
zaočkovať proti chrípke aj Covidu -19 naraz, teda oboma vakcínami v jeden deň,“ doplnil.

Chrípka a závažné ochorenia

Podľa Svetovej zdravotníckej organizácie s ochorením chrípky na celom svete súvisí 3 až 5 miliónov prípadov závažných ochorení a až
650-tisíc úmrtí ročne.

Populárne lieky proti prechladnutiu môžu zmiznúť z pultov, pacientom to sťaží chrípkovú sezónu

„Chrípka môže mať veľmi ťažký priebeh, spôsobiť vážne zdravotné komplikácie, viesť k trvalým zdravotným následkom a dokonca
spôsobiť smrť. Môže viesť k zápalom pľúc, zlyhaniu dýchania, či zápalovým ochoreniam srdca alebo infarktu. Pacientom sa v dôsledku
vírusovej infekcie môžu zhoršiť chronické zdravotné ťažkosti alebo ich môže postihnúť syndróm akútnej respiračnej tiesne,“ upozornil
prednosta Kliniky infektológie a cestovnej medicíny UNLP Košice a LF UPJŠ Pavol Jarčuška.

V prípade, ak sa vám nezobrazil zdieľaný obsah nad týmto textom kliknite sem

Narastajúci objem vedeckých dôkazov potvrdzuje, že chrípka spôsobuje závažné kardiovaskulárne komplikácie aj u zdravých dospelých.
Štúdia databázy dospelých pacientov nad 40 rokov bez akejkoľvek rizikovej predispozície dokázala 10-krát vyššie riziko úmrtia na
srdcový infarkt a osemkrát vyššie riziko úmrtia na mŕtvicu do troch dní po laboratórne potvrdenej chrípkovej infekcii, v porovnaní s
prípadmi bez ochorenia na chrípku.

Chrípková sezóna

„Chrípková sezóna sa na severnej pologuli oficiálne začína od 40. kalendárneho týždňa aktuálneho roka, teda začiatkom októbra a
pretrváva približne do začiatku mája,“ uviedla vedúca Odboru epidemiológie Regionálneho úradu verejného zdravotníctva Košice
Veronika Tarkovská.

Lekári vlani zaznamenali vyše 200 prípadov tuberkulózy, najviac ich je na východe Slovenska (video+foto)
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Alarmujúci je podľa nemocnice počet osôb, ktoré boli v roku 2022 na Slovensku chránené pred chrípkou očkovaním. Bolo to len 4,8
percent populácie. Znepokojujúci je hlboký prepad v zaočkovanosti osôb nad 59 rokov. V sezóne 2022/2023 sa proti chrípke zaočkovalo
len 5,6 percent seniorov. Pre porovnanie, v poslednej chrípkovej sezóne sa napríklad v Portugalsku zaočkovalo 83,2 percent osôb v
seniorskom veku a vo Veľkej Británii 79,9 percent seniorov. Svetová zdravotnícka organizácia a Rada Európskej únie odporúča
75-percentnú zaočkovanosť tejto najrizikovejšej skupiny.

Autor: Ivan Kriššák, SITA
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Sezóna očkovania sa rozbieha: Chrípka môže mať aj vážny priebeh, záujem o vakcíny je však nízky

Lekári upozorňujú, že je očkovanie potrebné.

Začína sa očkovacia sezóna proti chrípke. Hoci lekári vakcináciu odporúčajú, slováci majú o ňu stále nízky záujem. Chrípka je sezónne
ochorenie, ktoré môže mať najmä u rizikových skupín veľmi závažný priebeh.

„Treba si uvedomiť, že vírusy majú naozaj veľký potenciál a môžu poškodzovať rôzne tkanivo a môžu potom spôsobiť neskôr ďalšie
poškodenie,“ upozornila lekárka vakcinačného centra Univerzitnej nemocnice L. Pasteura (UNLP) Košice.

Najviac ohrozuje starších, osoby s oslabenou imunitou i deti. Najlepšou prevenciou je podľa odborníkov pravidelné očkovanie.

Prečo je dôležité očkovať sa proti chrípke zisťovala v Správach z regiónov redaktorka Katarína Zakuťanská:

„Zaočkovaný človek s veľkou pravdepodobnosťou nedostane chrípku. Samotná chrípka nie je dôvodom na podávanie antibiotík. My
musíme urobiť všetko preto, aby sme tie antibiotiká podávali čo najmenej, čo najracionálnejšie. Jedným z tých prístupov je práve
očkovanie,“ vysvetlil prezident Slovenskej spoločnosti infektológov Pavol Jarčuška.

„Pretože ak zaočkujem pacienta, nedostane to vírusové ochorenie, na ktoré môže dostať bakteriálne ochorenie, na ktoré dostane potom
antibiotiká,“ dodal.

Môže vás zaujímať Nadváhou na Slovensku trpia najčastejšie sedem až osemročné deti. Odborníci upozorňujú, aby rodičia
nepodceňovali raňajky

V očkovaní proti chrípke je Slovensko na chvoste medzi krajinami Európskej únie „Jednoznačne odporúčam očkovanie. Benefit je
omnoho väčší ako riziko. Pritom to riziko je vo väčšine prípadov len o tom, že reálne pár dní sa pacient nemá úplne okej, ale potom je
všetko v poriadku,“ uviedol zástupca prednostu Kliniky infektológie a cestovnej medicíny UNLP Martin Novotný.

Očkovanie proti chrípke lekári odporúčajú práve teraz, keď ochorenie ešte neprepuklo do epidémie. V košickej univerzitnej nemocnici
zdravotníci oddnes očkujú vždy v utorok, stredu a vo štvrtok.

Sledujte spravodajstvo

STVR na Facebooku

Sledovať

Autor: STVR
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Budú mať Košice menej mestských častí? Na stole sú rôzne varianty

28. 09. 2024

Spievajúca fontána medzi košickým štátnym divadlom a Dómom sv. Alžbety v Košiciach. Foto: SITA/Viktor Zamborský

Tento článok pre vás načítala AI.

Katarína Lörincová

Budú mať Košice menej mestských častí? Na stole sú rôzne varianty, so svojím chce prísť poslanecký klub v meste, ale aj poslanec NR
SR. Prednedávnom opätovne otvoril otázku potreby znížiť počet mestských častí metropoly východu poslanec parlamentu Igor Šimko (
Hlas-SD ). Košice majú v súčasnosti 22 mestských častí.

Mesto má podľa výsledkov posledného sčítania necelých 230-tisíc obyvateľov. Šimko poukázal na byrokraciu a výdavky, ktoré takéto
nastavenie prináša, a navrhol model so šiestimi mestskými časťami, pričom štyri z nich by mali kopírovať súčasné okresy.

Poslanec tiež avizoval, že ak sa problematika mestských častí nebude riešiť na úrovni mesta, návrh je pripravený predložiť do národného
parlamentu spolu s poslancom Andrejom Sitkárom ( Smer-SD ), ktorý je zároveň poslancom košického mestského zastupiteľstva.

Sídlo pôvodných administratívnych celkov

Minulý rok v novembri prišiel na mestské zastupiteľstvo s návrhom redukcie mestských častí poslanec Dominik Babušík (Košický klub).
Model inšpirovaný mestami ako Praha či Brno pracoval s myšlienkou, že Košiciam by ostalo deväť mestských častí, pričom
novovzniknuté administratívne celky by boli označované ako I., II. až IX. Mestským častiam by ostali ich vlastné historické symboly, ale aj
pôvodne názvy, ktoré by používali pri rozličných príležitostiach.

3. ročník Veľkej ceny Košíc v skokoch na trampolíne – Slovak Trampoline Open 2024

Administratívne celky by sídlili na úradoch pôvodnej veľkej mestskej časti. Predseda Košického klubu Ladislav Lörinc krátko po
medializácii Šimkovho návrhu pre médiá uviedol, že jeho klub aj na jar tohto roka prišiel s konkrétnym návrhom, ktorý sa podľa neho
nestretol s pochopením niektorých poslancov mestského zastupiteľstva ani vedenia mesta.

„Všetky naše snahy zmarili a donútili nás stiahnuť návrh na prepracovanie,“ vyjadril sa. Dodal, že na uznesení pracujú a zakrátko ho
plánujú predložiť, rokovať by sa o ňom mohlo na prelome rokov. Uviedol tiež, že pôvodne navrhovali deväť až 11 mestských častí, vyzerá
to ale tak, že najväčšiu politickú podporu má 11 mestských častí.

Riešenie pre efektívnejšie fungovanie

„Finalizujeme dôvodovú správu o ďalšie analýzy, ktoré žiadali naši poslaneckí kolegovia,“ uviedol. Zdôraznil, že existencia mestských
častí je dobrá vec, no je potrebné ich racionalizovať. Samotné mesto Košice pripravuje v spolupráci s univerzitami analýzu súčasného
usporiadania, tiež by chceli nájsť riešenie pre lepšie a efektívnejšie fungovanie.

„Tento krok je reakciou na potrebu zlepšenia kvality a dostupnosti verejných služieb, ako aj na zabezpečenie spravodlivého a
transparentného financovania samotného mesta i mestských častí,“ uvádza mesto. Na analýze spolupracuje s Právnickou fakultou aj
Fakultou verejnej správy UPJŠ v Košiciach, a tiež s Ekonomickou fakultou TUKE, s ktorými podpísalo aj memorandum o spolupráci na
tejto analýze.

Poslanci parlamentu by mohli navrhnúť racionalizáciu počtu mestských častí Košíc

„S objektívnou analýzou nám vďaka tomuto memorandu pomôžu inštitúcie a odborníci, ktorí k tejto problematike pristupujú čisto na
základe dát. V modernej dobe sa musíme o mestských častiach rozhodovať na základe dát a nie na základe emócii, politikárčenia
prípadne vypočítavosti niektorých starostov, ale na základe dát, ktoré prinesú odborné kapacity,“ uviedol primátor Košíc Jaroslav Polaček
(nezávislý), akcentoval, že zmena súčasného stavu je veľmi potrebná.

Plytvanie prostriedkami a odkladanie riešenie

V prvej fáze projektu bude súčasný model dôsledne analyzovaný, s cieľom zistiť, aká je ekonomická náročnosť a kvalita výkonu
kompetencií v mestských častiach, hodnotená by mala byť aj transparentnosť financovania.
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Podľa výsledkov analýzy by mal byť spracovaný návrh optimálneho fungovania samosprávy, ktorý by mal zlepšiť jej hospodárenie aj
efektívnosť. Navrhnuté by mali byť aj legislatívne kroky, ktoré budú potrebné na implementáciu modelu.

„Po dokončení návrhu bude zabezpečená odborná oponentúra a prebehne komunikácia so zástupcami samosprávy v meste Košice. V
neposlednom rade bude informovaná aj široká verejnosť, aby mala jasný prehľad o plánovaných zmenách a ich výhodách pre mesto,“
uviedlo mesto. Lörinc označil cestu zvolenú vedením mesta za odkladanie riešenia a plytvanie prostriedkami.

„Dať 300-tisíc na analýzy univerzitám nám príde v dnešnej kritickej finančnej situácii ako veľmi zlé riešenie. Nakoniec to aj tak bude buď
rozhodnutie mestského zastupiteľstva, alebo rozhodnutie Národnej rady SR,“ vraví predseda Košického klubu.

Oficiálny návrh sa neobjavil

Predsedníčka Rady starostov Lenka Kovačevičová pre agentúru SITA uviedla, že žiadny oficiálny návrh obsahujúci analýzu či dopadovú
štúdiu, ktoré by ukázali, ako daný model bude fungovať, sa neobjavil.

„Padali tam v minulosti rôzne návrhy, ale to môžem nazvať, že to bola jedna A4 s niečím a nebolo to dopracované,“ podotkla. Analýza na
ktorej mesto spolupracuje s univerzitami a odborníkmi by podľa nej mohla vygenerovať dáta. Dodala, že rokovať sa bude aj na Rade
starostov.

„Buď sa dohodneme o budúcom modeli fungovania mesta Košice ako takom, pretože tých obyvateľov máme okolo 220-tisíc a ten počet
klesá, a mestských častí máme 22,“ uviedla a zdôraznila, že chápu nevyhnutnosť reformy. Poukázala na potrebu zosúladenia
financovania, kompetencií i miernej centralizácie administratívy, no zdôraznila, že občan by nemal o nič prísť, naopak, kvalita služieb by
sa mala zlepšiť.

Zástupcovia menších mestských častí

Agentúra SITA oslovila i starostov menších mestských častí, ktorí boli prítomní na zasadnutí mestského zastupiteľstva. Starosta MČ
Košice-Poľov Roland Lacko, starosta MČ Košice-Ťahanovce (obec) Ján Nigut a starosta MČ Košice-Barca Gabriel Krištof sa zhodli na
tom, že dosiaľ ani nevideli žiadny konkrétny návrh na redukciu počtu mestských častí. O Šimkovom návrhu sa podľa Lackovych slov
dozvedeli z médií a sociálnych sietí.

„Je veľa rečí okolo toho, ako by to mohlo vyzerať, ale nám to pripadá nekoncepčné,“ doplnil Nigut a poznamenal, že hoci sa o tom
diskutuje už dlhší čas, žiadne konkrétne modely zatiaľ na papieri predstavené nevideli.

„Zatiaľ to vyzerá ako na trhovisku, keď sa dávajú návrhy a licituje sa o číslach,“ myslí si. Považuje to za nezodpovedné aj voči občanom,
ktorých by sa to mohlo dotknúť. Spôsob, akým sa o zlučovaní mestských častí jedná, označil za nespravodlivý a neetický, hoci teraz
zákonný. Predkladatelia návrhov sa podľa neho tiež ponáhľajú, aby to stihli pred najbližšími komunálnymi voľbami.

„Ja si myslím, že je to politická vec. Lebo nikto nehovorí o ekonomických číslach,“ vraví Lacko. Je toho názoru, že by sa mali baviť aj o
ekonomických dopadoch. Opýtaní starostovia sa zhodli, že diskusii sú naklonení.

Poslanci v úlohe porotcov

Nigut uviedol, že možností je viacero, no je potrebné „dať ich na stôl“ a hovoriť aj s občanmi, a to nielen o hraniciach či symboloch
mestských častí, ale najmä o kompetenciách, ekonomickom nastavení a efektívnosti mestských častí.

„Ide o to, za akú cenu akú službu dostanú občania,“ povedal. Dodal, že mestským poslancom účty skladať nemusí, lebo ho volili občania
jeho mestskej časti, a poslanci by mali byť partnermi, nie porotcami.

„Poďme hovoriť o spolupráci, rozvoji, nie o rozdeľovaní a licitovaní o počte MČ či deštrukcii,“ zdôraznil. Krištof sa vyjadril, že ide o vážnu
tému a je potrebné posúdiť všetky ‚pre‘ a ‚proti‘.

Readmisia nežiadúcich osôb medzi SR a Ukrajinou sa zjednoduší

„Pri takejto téme by bolo korektné diskutovať aj s občanmi o tom, aký to bude mať dopad, že bude mať mesto šesť alebo deväť
mestských častí,“ dodal.

Starostovia poukázali aj na problematiku financovania. Samostatné obce obdobnej veľkosti ako malé mestské časti podľa nich disponujú
oveľa väčšími rozpočtami, kým oni majú k dispozícii len časť a iba podielových daní. Tie im ale sotva vystačia na nutné výdavky, na
rozvoj už veľa neostáva.

Autor: SITA, Katarína Lörincová
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Nemocnice a lekári sa pripravujú na chrípkovú sezónu, situáciu zhoršuje covid. Kde sa dá zaočkovať a ako kombinovať vakcíny?

V októbri sa "oficiálne" začína chrípková sezóna, ale nárast prípadov respiračných ochorení lekári a nemocnice evidujú už od začiatku
septembra. Dôvodom je aj to, že na Slovensku sa v poslednom období zvyšujú počty prípadov ochorenia covid-19. Ministerstvo
zdravotníctva už od 1. októbra spúšťa očkovanie novou adaptovanou vakcínou proti koronavírusu. Odborníci odporúčajú sa súčasne
očkovať aj proti chrípke.

Ministerka Dolinková o pandémii a jej spochybňovaní

Video

Zdroj: Pravda

Počty prípadov chrípky a ďalších respiračných ochorení rastú raketovým tempom. Podľa údajov Úradu verejného zdravotníctva (ÚVZ) za
uplynulý týždeň chorobnosť stúpla o vyše 20 percent a počet nakazených presiahol 41-tisíc. Súčasne stúpa aj počet chorých na
COVID-19, hygienici zaznamenali v posledný septembrový týždeň takmer 500 nových prípadov, kým týždeň predtým ich bolo okolo 300.

Skutočný počet chorých je však podľa úradu pravdepodobne vyšší. ÚVZ tiež pripomína, že koronavírus naďalej cirkuluje prakticky na
celom svete. „Výnimkou nie je ani Slovensko, svedčí o tom napríklad aj kontinuálny výskyt vírusu vo vyšetrovaných odpadových vodách v
SR,“ uviedol úrad.

V Európe v súčasnosti dominuje variant BA.2.86 a jeho subvariant KP.3, ktoré sú verejnosti známe pod názvom Flirt. „V súčasnosti
neexistuje jasný dôkaz, že KP.3 spôsobuje závažnejšie ochorenie ako iné kmene,“ informuje ÚVZ. Upozorňuje však, že môže viesť k
závažnejšiemu ochoreniu, keď sa dostane do dolnej časti pľúc.

Chrípková sezóna sa podľa epidemiológov oficiálne začína v októbri a trvá do začiatku mája. Riziku nákazy sú najviac vystavení tehotné
ženy, ľudia vo veku nad 59 rokov, deti od šiestich mesiacov do piatich rokov, osoby s chronickými ochoreniami či zdravotnícki pracovníci.

Rastúce počty chorých evidujú aj zdravotníci. Vo Fakultnej nemocnici s poliklinikou v Prešove je aktuálne hospitalizovaných desiatky
pacientov s covidom. „Väčšinou sú to starší a polymorbídni pacienti, u ktorých bol covid potvrdený testami,“ uviedla hovorkyňa
nemocnice Martina Pavliková. Približne rovnaký počet pacientov vo veku nad 70 rokov a so sprievodnými ochoreniami hlási aj
Univerzitná nemocnica Louisa Pasteura v Košiciach.

Fakultná nemocnica Nitra eviduje nárast pacientov s ochorením COVID-19 najmä v infekčnej ambulancii. „Denne prichádzajú minimálne
traja-štyria pacienti, pričom ide prevažne o starších pacientov trpiacich viacerými ochoreniami,“ uviedla pre Pravdu hovorkyňa nemocnice
Tatiana Kubinec.

Spúšťajú očkovanie adaptovanou vakcínou

Na nárast ARO zareagovali už aj mnohé slovenské nemocnice. Kvôli zhoršujúcej sa epidemickej situácii obmedzili návštevy na
niektorých lôžkových oddeleniach Fakultnej nemocnice v Nitre a Rooseveltovej nemocnici v Banskej Bystrici. Ďalšie zdravotnícke
zariadenia zatiaľ fungujú v bežnom režime, ľudí však vyzývajú, aby nepodceňovali prínos očkovania proti respiračným ochoreniam.

Očkovanie je najúčinnejšou prevenciou proti chrípke a pomáha znižovať riziko vážnych komplikácií, pripomína prednosta Kliniky
infektológie a cestovnej medicíny Univerzitnej Nemocnice L. Pasteura v Košiciach Pavol Jarčuška. ÚVZ odporúča posilňujúcu dávku
vakcíny proti covidu približne v rovnakom čase ako očkovanie proti chrípke, čiže v mesiacoch október a november.

Medzi injekciami pritom nemusí byť časový odstup. „Keďže ide o neživé vakcíny, je možné podať obe vakcíny naraz, každú do iného
ramena,“ vysvetľuje ÚVZ. Zdravotné poisťovne hradia chrípkovú vakcínu. Praktický lekár predpíše na vakcínu recept a po jej vyzdvihnutí
ňou zaočkuje. Očkovanie vakcínou proti covid-19 je bezplatné.

Očkovanie proti jednému ochoreniu neochráni pred nákazou druhým, upozorňujú hygienici. „Ide o dva rôzne vírusy a každá zo
schválených vakcín efektívne chráni iba pred tým ochorením, na prevenciu ktorého bola vyvinutá. Očkovanie proti chrípke aj očkovanie
proti covid-19 však podstatne znižujú riziko, že súčasne budete mať chrípku aj koronavírus. Súbežný priebeh oboch ochorení môže
významne zhoršiť celkový zdravotný stav,“ upozorňuje ÚVZ.

Ministerstvo zdravotníctva oznámilo, že už 1. októbra sa na Slovensku začne očkovať adaptovanou vakcínou proti covid-19. Ide o 
očkovaciu látku Comirnaty JN.1, ktorá poskytuje zvýšenú ochranu proti aktuálne najrozšírenejšiemu variantu Flirt. Rezort zatiaľ spúšťa
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očkovanie v 22 nemocniciach, zoznam sa však bude postupne rozširovať. Zdravotníci zároveň odporúčajú záujemcom, aby sa na
očkovanie vopred zaregistrovali. Tým by sa predišlo čakaniu v radoch a znížilo sa riziko nákazy respiračným ochorením.

Zoznam nemocníc, kde sa očkuje novou vakcínou

Detská fakultná nemocnica s poliklinikou Banská Bystrica

Fakultná nemocnica Nitra

Fakultná nemocnica s poliklinikou F. D. Roosevelta Banská Bystrica

Fakultná nemocnica s poliklinikou J. A. Reimana Prešov

Fakultná nemocnica s poliklinikou Nové Zámky

Fakultná nemocnica s poliklinikou Žilina

Fakultná nemocnica Trenčín

Fakultná nemocnica Trnava

Gynekologicko-pôrodnícka nemocnica KOCH Bratislava

Nemocnica AGEL Komárno

Nemocnica Hospitale Šahy

Nemocnica na okraji mesta Partizánske

Nemocnica Penta Hospitals Rimavská Sobota

Nemocnica Poprad

Nemocnica s poliklinikou Brezno

Nemocnica s poliklinikou Prievidza so sídlom v Bojniciach

Nemocnica s poliklinikou Spišská Nová Ves

Nemocnica s poliklinikou Štefana Kukuru Michalovce

Nemocnica s poliklinikou Sv. Lukáša Galanta

Poliklinika Mlynská dolina Bratislava

Univerzitná nemocnica Bratislava – Kramáre

Univerzitná nemocnica. L. Pasteura Košice

Autor: Erik Rédli

https://mediaboard.com/


Mediaboard Slovakia s. r. o. | mediaboard.com 33

UNLP Košice začína očkovaciu sezónu proti chrípke: Zdravotníci idú príkladom  
  28. 9. 2024, 15:59, Zdroj: akcnemamy.akcnezeny.sk , Autor: Frederika Lyžičiar, Sentiment: Pozitívny, Téma: Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v

Košiciach, Kľúčové slová: UPJŠ, Pavol Jarčuška
Dosah: 2 362 GRP: 0,05 OTS: 0,00 AVE: 212 EUR 

UNLP Košice začína očkovaciu sezónu proti chrípke: Zdravotníci idú príkladom

Univerzitná nemocnica L. Pasteura Košice (UNLP) sa opäť zapája do celoslovenského projektu „Chránime našich pacientov, očkujeme
sa proti chrípke“, pričom zdravotníci nemocnice sa ako prví dávajú zaočkovať. Verejnosť je tiež pozvaná do Vakcinačného centra na
bezplatné očkovanie.

Očkovacia sezóna proti chrípke v plnom prúde

Očkovanie proti chrípke má v UNLP Košice dlhoročnú tradíciu a ani tento rok tomu nie je inak. Vakcinačné centrum nemocnice na
Rastislavovej ulici 43 už oficiálne otvorilo svoju sezónu očkovania proti chrípke. „Očkovacím dňom vo Vakcinačnom centre UNLP na
Rastislavovej 43 začíname sezónu očkovania proti chrípke. Vakcinačné centrum v Košiciach je pripravené privítať verejnosť a ponúknuť
jej očkovanie proti chrípke,“ uviedol MUDr. Ľuboslav Beňa, PhD., MPH, riaditeľ UNLP Košice.

Verejnosť má možnosť nechať sa zaočkovať každý utorok, stredu a štvrtok od 8:00 do 14:30 hod. Záujemcovia nemusia mať obavy o
termín, keďže očkovanie je dostupné bez potreby predchádzajúcej objednávky. Podmienkou však je byť v dobrom zdravotnom stave, bez
príznakov respiračného ochorenia. Prítomný lekár je pripravený posúdiť zdravotný stav každého pacienta priamo na mieste. „Sme
pripravení zaočkovať 400 až 500 ľudí za týždeň a v prípade zvýšeného záujmu môžeme kapacity rozšíriť. Zároveň je možné sa
zaočkovať proti chrípke aj COVID-19 naraz,“ vysvetľuje MUDr. Martin Novotný, PhD., zástupca prednostu Kliniky infektológie a cestovnej
medicíny UNLP Košice a LF UPJŠ.

riaditeľ UNLP

Chrípka: Viac než len banálne ochorenie

Chrípka je ochorenie, ktoré by nemalo byť podceňované. Podľa Svetovej zdravotníckej organizácie (WHO) sa ročne na celom svete
zaznamenáva 3–5 miliónov prípadov závažných ochorení spojených s chrípkou, pričom počet úmrtí môže dosahovať až 650 000.
„Chrípka môže mať veľmi ťažký priebeh a spôsobiť vážne zdravotné komplikácie vrátane zápalov pľúc, zlyhania dýchania či infarktu,“
upozorňuje prof. MUDr. Pavol Jarčuška, PhD., prednosta Kliniky infektológie a cestovnej medicíny UNLP Košice a LF UPJŠ.

Štúdie ukazujú, že chrípková infekcia výrazne zvyšuje riziko vážnych kardiovaskulárnych komplikácií, dokonca aj u zdravých dospelých.
V porovnaní s bežnými prípadmi je riziko úmrtia na srdcový infarkt 10-násobne vyššie a riziko úmrtia na mŕtvicu 8-násobne vyššie do
troch dní po potvrdení chrípkovej infekcie.

prof. Jarčuška

Zdravotníci ako príklad pre ostatných

Zdravotnícki pracovníci UNLP Košice sa očkujú proti chrípke s cieľom nielen chrániť seba, ale aj svojich pacientov a kolegov. „Zdravotníci
prichádzajú do kontaktu s mnohými pacientmi, vrátane tých, ktorí sú zraniteľní alebo majú oslabený imunitný systém. Očkovanie
prispieva k zníženiu cirkulácie vírusu chrípky v nemocnici,“ vysvetľuje MUDr. Ľuboslav Beňa, PhD., MPH.

Jednou z aktívnych podporovateľov očkovania je aj doc. MUDr. Ingrid Urbančíková, PhD., MPH, ktorá každoročne pristupuje k očkovaniu
s plným vedomím zodpovednosti voči pacientom aj komunite. „Očkovanie je bezpečný a účinný spôsob prevencie. Verím, že týmto
krokom povzbudím aj ostatných kolegov, aby sa pridali a chránili nielen svoje zdravie, ale aj zdravie pacientov a svojich blízkych,“ dodáva
odborníčka na očkovanie rizikových osôb v špeciálnych situáciách.

Nízka miera zaočkovanosti na Slovensku

Slovensko v oblasti zaočkovanosti proti chrípke zaostáva za ostatnými krajinami Európy. V roku 2022 bolo proti chrípke zaočkovaných
len 4,8 % populácie, pričom u seniorov nad 59 rokov to bolo len 5,6 %. Na porovnanie, v Portugalsku a Spojenom kráľovstve sa v
rovnakom období zaočkovalo viac ako 80 % seniorov.

WHO a Rada Európskej únie odporúčajú minimálne 75 % zaočkovanosť seniorov proti chrípke. Slovensko však patrí medzi krajiny s
najnižšou mierou očkovania v celej Európe. „Chrípková sezóna na severnej pologuli oficiálne začína začiatkom októbra a trvá do mája,“
uvádza MUDr. Veronika Tarkovská, vedúca Odboru epidemiológie RÚVZ Košice.

Prvé prípady chrípky už boli hlásené, pričom v 38. kalendárnom týždni 2024 bolo v Košickom kraji evidovaných 7552 prípadov akútnych
respiračných ochorení, z toho 320 prípadov podobných chrípke. Najvyššia chorobnosť bola zaznamenaná v okrese Rožňava, a to najmä
u detí vo vekovej skupine 0-5 rokov.
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Prečítajte si: Vynovená Klinika stomatológie a maxilofaciálnej chirurgie v UNLP Košice vstupuje do novej éry

Južná pologuľa naznačuje vývoj chrípkovej sezóny

Údaje z tohtoročnej chrípkovej sezóny na južnej pologuli môžu byť indikátorom toho, čo nás čaká na severnej pologuli. Chrípka naďalej
predstavuje významnú hrozbu, ktorá spôsobuje množstvo chorôb, hospitalizácií a úmrtí po celom svete. V krajinách ako Južná Afrika a
niektoré juhoamerické štáty bola zaznamenaná veľmi vysoká úroveň chrípkového vírusu, pričom v niektorých prípadoch sa chrípková
aktivita objavila skôr, než bolo bežné pred pandémiou COVID-19.

dr. Novotný

Rizikové skupiny by mali byť prioritne chránené

Svetová zdravotnícka organizácia (WHO) zdôrazňuje dôležitosť očkovania proti chrípke pre určité rizikové skupiny, ktoré sú náchylnejšie
na vážne komplikácie spojené s chrípkou. Medzi tieto skupiny patria:

Tehotné ženy: Očkovanie je bezpečné vo všetkých štádiách tehotenstva a chráni matku aj dieťa.

Starší ľudia nad 59 rokov: U seniorov je riziko komplikácií z chrípky výrazne vyššie.

Deti od 6 mesiacov do 5 rokov: Malé deti sú náchylné na vážne komplikácie.

Osoby s chronickými ochoreniami: Chrípka môže zhoršiť priebeh existujúcich zdravotných problémov.

Zdravotnícki pracovníci: Prichádzajú do častého kontaktu s pacientmi a môžu ľahko šíriť vírus.

Osoby žijúce v kolektívnych zariadeniach: Vírus sa môže rýchlo šíriť v prostredí, kde žijú viacerí ľudia, napríklad v domovoch dôchodcov.

Očkovanie je najúčinnejším spôsobom prevencie proti chrípke a pomáha znižovať riziko vážnych komplikácií. Vakcinačné centrum UNLP
Košice ponúka možnosť očkovania nielen proti chrípke, ale aj proti ďalším infekčným ochoreniam, ako sú COVID-19 a HPV vírus.

UNLP Košice opäť potvrdzuje svoju angažovanosť v boji proti chrípke a iným infekčným ochoreniam. Zdravotníci idú príkladom a
poskytujú verejnosti bezpečnú a efektívnu možnosť, ako sa chrániť pred chrípkou. Očkovanie nie je len individuálnou ochranou, ale
prispieva k ochrane celej komunity, najmä tých najzraniteľnejších. Zostáva len dúfať, že sa k očkovaniu pridá čo najviac ľudí, a tým
pomôžeme znížiť negatívny dopad chrípkovej sezóny na naše zdravie a zdravie našich blízkych.

doc. Urbančíková

Zdroj fotiek: UNLP

Zdroj článku: TS UNLP

Autor: Frederika Lyžičiar
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V Košiciach ožila nekonečná debata o počte mestských častí. Nájdu poslanci spoločnú reč?

Daniela Pirschelová

28.9.2024 o 18:50

Ján Nigut (50) je starostom mestskej časti (MČ) Košice-Ťahanovce už piate volebné obdobie. Bývalý predseda Rady (košických)
starostov predstavuje jedného z tých, ktorí nesúhlasia s takou redukciou, v ktorej malé, hlavne historicky dedinské mestské časti pričlenia
k najbližším sídliskám.

S týmto návrhom prichádza skupina poslancov z takzvane veľkých mestských častí [mnohí z nich sú zároveň sídliskovými starostami –
pozn. red.].

„Neviem sa zbaviť pocitu, že niektorí si ani neuvedomujú, že zrušenie či zlučovanie mestských častí sa dotýka aj ich a všetkých
Košičanov a neprinesie očakávaný ekonomický efekt. Je to len kozmetická úprava pre získanie politických bodov možných budúcich
kandidátov na primátora,“ hovorí Nigut.

Zdôrazňuje, že o nastolenej téme a zmenách je určite potrebné hovoriť aj s občanmi.

„Práve teraz, v čase demokracie, polarizovanej spoločnosti, je vhodné vypočuť si názor verejnosti a upokojiť vášne. Veď už aj súčasná
centrálna vláda tvrdí, že nebude robiť žiadne rozhodnutie bez diskusie.“

Zároveň si položil rečnícku otázku.

„Prečo sa s voličmi nediskutuje o takých dôležitých témach? Napríklad Útvar hlavného architekta o zmenách v územnom pláne informuje
Košičanov dlhodobo. Skupina poslancov mesta pretláča svoj názor nasilu z pozície moci, lebo im tak prislúcha a uvádza sa to v platnom
zákone. Áno, snáď je to teraz legislatívne možné, ale určite nie spravodlivé, etické a vôbec nie demokratické,“ neskrýva nespokojnosť
ťahanovský starosta.

Mohlo by vás zaujímať

Spoločnosť Ihrisko v Košiciach je jablkom sváru. Správca zdôvodňuje obmedzenia vandalizmom

Tvrdí, že nevidí v danom rozhodnutí logiku. „Licituje sa tu o počte správnych celkov, hovorí o číslach, ale nič o detailoch, napríklad ako
bude fungovať výkon, právomoci, zastupiteľstvo, realizácia majetkového vysporiadania a záležitosti súvisiace s riadením novovzniknutých
subjektov. Veď keď nie je dohodnuté všetko, neplatí nič,“ upozorňuje Nigut.

„Teraz máme funkčné ‚ malé‘ mestské časti, i keď s oklieštenými príjmami do rozpočtov, no po avizovaných zmenách môže byť oveľa
horšie. Už teraz majú mnohé slovenské obce našej veľkosti viac ako dvojnásobne vyšší rozpočet, aj preto sa rozvíjajú,“ poukazuje na
bežnú prax inde.

Starosta upozornil, že posledná úprava zákona o meste Košice vylúčila priamu účasť obyvateľov na výkone demokracie, a to zrušením
možnosti hlasovať o dôležitých témach v miestnom referende.

„Občania nie sú s tým spokojní. Vnímajú to ako nekorektné, aj preto sme sa obrátili na generálnu prokuratúru,“ hovorí dlhoročný starosta.
Spolu s ďalšími kolegami predložili spoločný podnet generálnemu prokurátorovi Marošovi Žilinkovi, ktorému prislúcha právo podať návrh
na Ústavný súd SR na začatie konania.

Hovorkyňa Zuzana Drobová potvrdila, že Generálna prokuratúra SR pracuje na podaní na ústavný súd pre nesúlad ustanovanií zákona o
meste Košice s ústavou. Nič konkrétnejšie však neuviedla.

Košická MČ Staré Mesto, kde sa nachádza najväčší trh v meste, by nemala byť ohrozená redukciou. Zdroj videa: Daniela Pirschelová

Štandard sa opýtal Niguta na postup, ktorý povedie k zavŕšeniu snahy o redukciu košických mestských častí.

„Akýkoľvek návrh, ktorý bude podaný, by mala prerokovať Rada starostov. Doteraz však nič také, k čomu sa dá relevantne vyjadriť, nie je
známe. Nejaké plány vypracované na objednávku (študentské ročníkové práce) tu síce v minulosti boli, ale neexistuje k tomu žiadna
ekonomická analýza či dopadová štúdia.“
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Hovorí, že je momentálne zvykom, že mnohí poslanci predkladajú návrhy na rokovania aj bez očakávaných diskusií. „Riadia sa asi
heslom: Vyhraj voľby a môžeš všetko,“ poznamenáva ironicky.

Vysvetlí, že ak bude zaradený takýto bod na rokovanie [zatiaľ nebol, len sa o ňom dlhodobo polemizuje, pozn. red.] a poslanci košického
mestského parlamentu čokoľvek schvália, uznesenie podpisuje následne primátor mesta. Ten sa však môže rozhodnúť aj tak, že ho
nepodpíše.

Potom môžu poslanci na opakovanom rokovaní prelomiť jeho rozhodnutie trojpätinovou väčšinou.

„Pripomínam, že malé mestské časti po rôznych zmenách v zložení a zmene počtu zákonodarcov, ktorými prešli počas histórie mestskej
samosprávy, nemajú veľký počet volených zástupcov ľudu. Napriek tomu sú si starostovia rovnocenní, a to bez ohľadu na rozlohu ich
celku a počet obyvateľov,“ zdôraznil Nigut.

Doplnil, že v zákone o obecnom zriadení je uvedené, že akékoľvek zmeny vo fungovaní a v skladbe volených funkcionárov majú byť
jasné rok pred konaním komunálnych volieb.

„Platí to aj o zamýšľanej zmene a redukcii mestských častí. Ak to však má byť urobené dobre, nemôže sa návrh spracovať narýchlo a
nedôsledne. Či sa zástancovia tejto zmeny spoliehajú na neskoršiu (predvolebnú) časovú tieseň, netuším, možné je všetko,“ zauvažoval
starosta.

Mohlo by vás zaujímať

Spoločnosť Košickí radní sú bezradní. Nevedia dostať z centra mesta gýč, ktorý tam vyrástol načierno

Vie o tom, že neprajníci plného počtu mestských častí zdôvodňujú svoj krok tým, že niečo podobné nemá nielen Bratislava, ale ani New
York či Paríž. Takéto príklady hodnotí ako neporovnateľné, ba až absurdné.

„Kto pozná detailne ich štruktúru? Vo svete existuje však aj funkčná samospráva s podobným modelom toho nášho. Veľkomesto Kassel
v nemeckej spolkovej krajine Hesensko, ktoré pri počte zhruba 205-tisíc obyvateľov má 23 funkčných mestských častí. Tie sú vyskladané
z pôvodných obcí, rovnako ako to bolo v prípade Košíc,“ konštatuje Ján Nigut s poznámkou, že zastupiteľstvá a starostov tam volia
občania na päť rokov v priamych voľbách.

Bol by rád, keby sa v danom prípade akceptovala Európska charta miestnej samosprávy – záväzný medzinárodný dokument, ktorý
podpísalo aj Slovensko.

Iný názor na počet správnych celkov má mestský poslanec Michal Djordjevič.

„Ak ich zníženie prinesie úspory v miliónoch eur, v čase výrazne podhodnoteného financovania samospráv, niet inej možnosti. Navrhoval
by som šesť mestských častí a to štyri veľké obvody: Východ, Západ, Sever, Juh, a k tomu Staré Mesto a Lunik IX. Fungovali by
podobne, ako správne celky teraz, mohlo by však dôjsť k posilneniu ich kompetencií. Myšlienka sa zapáčila dokonca už aj mojim ďalším
poslaneckým kolegom, ktorým sa rovnako ako mne nepozdáva „anexia“ malých MČ k veľkým, ktorá prakticky nič nerieši,“ dôvodí
poslanec.

Michal Djordjevič je zástancom modelu šiestich celkov. Foto: Boris Macko

Prízvukuje, že tieto zmeny sa musia stihnúť do prelomu volebných období, aby nový štatutár vzišiel z volieb v roku 2026.

„Či to stihneme, neviem predpovedať, keďže oficiálny návrh nikto nepodal. Isté je, že ,vlak‘ sa už pohol, a ak to nevyriešime my na úrovni
mesta, môžu nás so svojim návrhom predbehnúť poslanci Národnej rady. Z čoho by som ja osobne nebol nadšený,“ priznáva Djordjevič.

Vie, že v tomto prípade ide o veľmi náročnú záležitosť, keďže MČ majú svoj majetok, záväzky, rozbehnuté projekty. „Apelujem na
košických poslancov v Národnej rade SR, aby oprášili myšlienku nezlučiteľnosti funkcií a už od najbližších komunálnych volieb
znemožnili starostom MČ byť poslancami mestského zastupiteľstva. Dôvod je jednoduchý. Väčšina z nich sleduje len záujmy svojich
celkov a niekedy tým de facto blokuje fungovanie mesta,“ podčiarkuje Djordjevič.

Štandard oslovil tiež bývalého primátora Košíc, ministra investícií, regionálneho rozvoja a informatizácie Richarda Rašiho i bývalého
ústredného riaditeľa Kancelárie Združenia miest a obcí Slovenska a experta na komunálnu politiku, štátneho tajomníka Rašiho
ministerstva Michala Kaliňáka.

„Asi nikto nepochybuje o tom, že 22 mestských častí je príliš veľa a náklady na ich administratívu a fungovanie by mohli ísť v prospech
rozvoja mesta. Ešte ako primátor som predkladal zákon, ktorý umožňoval mestskému zastupiteľstvu, aby sa rozhodlo, koľko mestských
častí majú mať Košice,“ uviedol Richard Raši.
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Je presvedčený, že racionálne by bolo ich počet znížiť na polovicu aj v porovnaní s Bratislavou. Tá má 500-tisíc obyvateľov, ale ‚len‘ 17
častí, metropola východu pri 230-tisíc obyvateľoch zahŕňa až 22 mestských celkov.

Mohlo by vás zaujímať

Spoločnosť Školáci sa vynašli. V snahe nemíňať za návštevu kúpaliska vytvorili „aquapark“

Štátny tajomník ministerstva investícií, regionálneho rozvoja a informatizácie Michal Kaliňák pripomenul, že počet MČ v Košiciach nie je
najväčším problémom. Tým sú ich kompetencie, ktoré zďaleka nedosahujú úroveň tých bratislavských.

„V Košiciach nie sú zriaďovateľom škôl na svojom území, nedostávajú daň z nehnuteľností a keď chce Košičan prihlásiť psa, musí ísť na
magistrát, kde podá daňové priznanie, zaplatí povinnú platbu a potom si na svojom úrade vyzdvihne známku,“ vysvetlil Kaliňák.

Spomenul, že ak mu psa zrazí auto a chce vrátiť pomernú časť dane, musí si celý kolobeh zopakovať, len v opačnom poradí.

Bývalý primátor Richard Raši je za zmenu počtu mestských správnych celkov. Foto: TASR

Exprimátor Raši k tomu dodal, že o tom, ktoré mestské časti zlúčiť alebo meniť, by malo rozhodnúť po zrelej úvahe mestské
zastupiteľstvo.

„Cieľom by malo byť, aby peniaze, ktoré idú na administratívu a chod 22 celkov, mohli byť presunuté na riešenie problémov a skvalitnenie
života obyvateľov mesta.“

Raši očakáva, že s nejakým reálnym návrhom príde aj súčasný primátor. „Musí mať jasný názor na to, ako si predstavuje nové členenie
mesta s efektívnym využívaním zdrojov všetkých Košičanov.“

Sídlisko Ťahanovce, ku ktorému by pravdepodobne pripojili rovnomennú obec. Foto: archív úradu

O názor sme preto požiadali aj Jaroslava Polačeka. Komunikačné oddelenie na otázky Štandardu zareagovalo tak, že namiesto
odpovedí poslalo nám link na blog primátora. Vybrali sme z neho nasledujúcu časť:

„V spolupráci s Právnickou fakultou, Fakultou verejnej správy UPJŠ a Ekonomickou fakultou TUKE sme podpísali Memorandum o
spolupráci, ktorého výsledkom bude odborná dátová analýza samosprávy mesta Košice. Na nej sa okrem univerzít budú podieľať aj
odborníci zo zahraničia a štátnych inštitúcií,“ uvádza primátor – bloger. Tvrdí, že chcú to najlepšie riešenie a preto úlohu nájsť ho zverili
do rúk odborníkov. „O tom, ako majú vyzerať mestské časti rozhodnú dáta. Nie emócie, politika či bránenie si svojich dobre platených
funkcií.“

Predseda Združenia miest a obcí Slovenska (ZMOS) Jozef Božik sa v uplynulých dňoch stretol s niektorými košickými starostami.

„Hovorili sme aj o tejto téme. Podľa môjho názoru v porovnaní s našou metropolou je uvedený počet naozaj neúmerný. Je potrebné, aby
bol k tomu vypracovaný odborný materiál, ktorý by načrtol, ktorou cestou by sa mali Košice uberať,“ zdôraznil Božik.

Logika podľa neho, s ohľadom na kompetencie mestských častí v Košiciach a Bratislave je neporovnateľná.

„Aj preto bude správne vykonať nejakú zmenu. Aká má byť veľká a štrukturálne obsahová, to dnes nikto nevie, záleží to od názoru
kompetentných. Ja ako predseda ZMOS nemôžem a ani nechcem zasahovať do vnútorných záležitostí danej samosprávy,“ poznamenal
na záver.

Galéria MŠ a ZŠ Želiarska v Ťahanovciach. Foto: archív úradu Starosta MČ Ťahanovce (obec) Ján Nigut. Foto: Daniela Pirschelová
Sídlisko Nad jazerom. Foto: archív úradu

Otvoriť galériu | 12 fotiek

Primátor mesta Košice Jaroslav Polaček je zástancom zmeny Foto: Boris Macko Západ alebo inak nazývaný aj Terasa patrí k veľkým
mestským častiam. Foto: archív úradu Na snímke predseda Združenia miest a obcí Slovenska (ZMOS) Jozef Božik. Foto: TASR
Ústredný obecný park s parkoviskom v Ťahanovciach. Foto: archív úradu Na zábere je Dominikánsky kostol, jedna z dominánt Košíc.
Foto: Daniela Pirschelová Ťahanovské jazero. Foto: archív úradu Miestny ťahanovský potok je pekne upravený. Foto: archív úradu
Sídlisko Ťahanovce, ku ktorému by pravdepodobne pripojili rovnomennú obec. Foto: archív úradu MČ Staré Mesto má na svojom území
najväčšie trhovisko Dominikánsky pľac. Foto: Daniela Pirschelová

Daniela Pirschelová

28.9.2024 o 18:50
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Inovácie posúvajú Slovensko dopredu

Prilákať mladých k vede a technike sa rozhodol slovenský festival inovácií a nových technológií SlovakiaTech Fórum-Expo 2024. Tento
rok prekonal rekord v návštevnosti. Na budúcnosť mobility, udržateľnosť a smart domácnosti bolo zvedavých vyše 4000 ľudí.

Košice v dňoch 24. a 25. septembra hostili najväčšiu inovačnú a technologickú konferenciu s veľtrhom SlovakiaTech Fórum-Expo 2024.
Kým prvý ročník ponúkol len 20 rečníkov a navštívilo ho iba 300 ľudí, 6. ročník doslova lámal rekordy! Na podujatí sa počas dvoch dní na
troch pódiách predstavilo 124 domácich a zahraničných spíkrov a v sekcii Expo až 41 vystavovateľov. Celkovo si počas dvoch dní festival
inovácií pozrelo až 4120 registrovaných návštevníkov, z čoho polovicu tvorili študenti stredných a vysokých škôl.

Prezidentom a zakladateľom SlovakiaTechu je Juraj Miškov, podľa ktorého „cieľom je prepájať inovačný ekosystém a to je to, čo tu dlhé
roky chýbalo. Vláda si robila svoje vládne materiály za zavretými dverami, akademici si robili výskumy na svojich univerzitách a firmy sa
venovali zarábaniu peňazí. No a my na SlovakiaTechu sa snažíme prepájať tieto zložky, aby vznikal jeden efektívny trojuholník, spájajúci
vedu, firmy a vládu, ktorý posunie Slovensko v inováciách dopredu.“

Slogan dvojdňového podujatia znel „Future of mobility“. Okrem budúcnosti dopravy študenti, vývojári, vedci, startupisti a zástupcovia
firiem aj štátu na konferencii hovorili aj o smart domácnostiach, udržateľnosti, digitalizácii a kybernetickej bezpečnosti. Na SlovakiaTechu
celkovo odznelo 50 odborných prezentácií, 18 panelových diskusií, 8 typov workshopov a súčasťou bolo aj pokračovanie úspešného Raw
Materials Day a druhého ročníka Hackathonu.

Úspešné príbehy

Podľa Miškova za uplynulé ročníky podujatia evidujú veľa úspešných príbehov aj vďaka networkingu, teda vytvárania obchodných
vzťahov. "Mnohé z akademických tímov, ktoré tu prezentujú svoje výskumné projekty, získali sponzora, ktorý ich tu videl, alebo založili
nejakú spoločnú firmu," dodal. Pripomenul, že cieľom SlovakiaTechu je prilákať najmä mladú generáciu k oblastiam ako sú veda, výskum
a vývoj, ktoré sú zárukou konkurencieschopnosti a úspechu každej krajiny. „Teší ma, že sme chodia vo veľkom počte stredoškoláci a aj
vysokoškoláci. Snažíme sa ich inšpirovať pretože inovácie a technológie sú budúcnosť a bez nich táto krajina jednoducho neprežije,“
zdôraznil Miškov, ktorý je aj bývalým ministrom hospodárstva.

SlovakiaTech 2024 podporil aj podpredseda vlády pre Plán obnovy a znalostnú ekonomiku Peter Kmec ( na titulnej snímke. Ako uviedol,
„Slovensko má potenciál byť inovačným lídrom, no na to potrebuje spoluprácu medzi podnikmi, výskumnými inštitúciami a vládou. A
práve preto je SlovakiaTech dôležitým podujatím“.

Ako vicepremiér dodal, „v oblasti výskumu, vývoja a inovácií úrad pripravuje nový zákon, ktorý zlepší koordináciu týchto oblastí a
optimalizuje poskytovanie podpory pre výskumný sektor prostredníctvom agentúr.“

Na SlovakiaTechu Peter Kmec zároveň predstavil investície zo zelenej kapitoly REPowerEU, ktoré prinesú inovácie v obsahu
vzdelávania stredných odborných škôl. „Uvedomujeme si, že je najvyšší čas, aby na zmenu prístupu ku klíme reagoval aj slovenský
vzdelávací systém“, uviedol vicepremiér.

V Košiciach predstavili aj holografického asistenta na živú komunikáciu a prvýkrát v histórii SlovakiaTechu vystúpili niektorí rečníci aj
vďaka tejto technológii v takzvanom „holoboxe“. Hneď na otvorení konferencie sa takto mohol návštevníkom virtuálne prihovoriť aj
prezident republiky Peter Pellegrini, ktorý v tom čase už bol na pracovnej ceste v USA.

Technologický festival

Sčasťou inovačno-technologického festivalu SlovakiaTechu 2024 bola aj výstavná časť EXPO, v ktorej si návštevníci mohli vyskúšať
pilotovanie bojového vrtuľníka, pomocou VRM - simulátora, alebo vlakový trenažér simulujúci jazdu z kabíny rušňovodiča. K veľmi
populárnym zastávkam patrila aj virtuálna realita. Lákadlom bol nesporne aj štvornohý autonómny robot ARTABAN podobný psovi, ktorý
je určený na prácu v ťažko dostupných terénoch, pri živelných pohromách a záchranárskych prácach. Návštevníkom sa predstavili aj
expozície piatich slovenských univerzít: Technickej univerzity v Košiciach, Univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach, Slovenskej
technickej univerzity v Bratislave, Žilinskej univerzity a Univerzity veterinárneho lekárstva a farmácie v Košiciach.

Organizátorom podujatia je nezisková organizácia – SlovakiaTech. Odborným garantom je PhDr. Juraj Miškov, prezident
SLOVAKIATECH FÓRUM-EXPO 2024, poradca podpredsedu vlády SR pre Plán obnovy a znalostnú ekonomiku a bývalý minister
hospodárstva SR.
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Hlavným partnerom SlovakiaTechu 2024 boli Nadácia SPP a SARIO. Exkluzívny automobilový partner Porsche Slovensko a ďalšími
partnermi boli SEPS, JAVYS, Nexer, SBA, ZSSK, T-Systems, Digitálna koalícia a AIslovakIA.

SlovakiaTech Fórum-Expo 2024 sa uskutočnilo v košickom Kulturparku pod záštitou prezidenta Slovenskej republiky Petra Pellegriniho,
Úradu podpredsedu vlády SR pre Plán obnovy a znalostnú ekonomiku Petra Kmeca, Ministerstva obrany SR, Ministerstva vnútra SR,
Ministerstva zahraničných vecí a európskych záležitostí SR, Ministerstva hospodárstva SR, Ministerstva dopravy SR, Ministerstva
investícií, regionálneho rozvoja a informatizácie SR, Ministerstva pôdohospodárstva SR, Ministerstva školstva, výskumu, vývoja a
mládeže SR, Košického samosprávneho kraja a Mesta Košice.

Organizátori už čoskoro začnú pripravovať ďalší, v poradí už 7. ročník inovačného festivalu SlovakiaTech, ktorý otvorí svoje brány v
septembri 2025 v Košiciach.

Text a foto: Tibor Šuľa

Autor: Technologický festival, Úspešné príbehy

https://mediaboard.com/


Mediaboard Slovakia s. r. o. | mediaboard.com 41

Prichádza chrípková sezóna, situáciu zhoršuje covid  
  30. 9. 2024, Zdroj: Pravda, Strana: 4, Vydavateľ: OUR MEDIA SR a. s., Autor: Erik Rédli, Sentiment: Pozitívny, Téma: Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v

Košiciach, Kľúčové slová: Pavol Jarčuška
Dosah: 253 065 GRP: 5,62 OTS: 0,06 AVE: 5899 EUR 

Prichádza chrípková sezóna, situáciu zhoršuje covid

Rubrika: Slovensko

Bratislava

V októbri sa „oficiálne“ začína chrípková sezóna, ale nárast prípadov respiračných ochorení lekári a nemocnice evidujú už od začiatku
septembra. Dôvodom je aj to, že na Slovensku sa v poslednom období zvyšujú počty prípadov ochorenia COVID–19. Ministerstvo
zdravotníctva už od 1. októbra spúšťa očkovanie novou adaptovanou vakcínou proti koronavírusu. Odborníci odporúčajú sa súčasne dať
zaočkovať aj proti chrípke.

Počty prípadov chrípky a ďalších respiračných ochorení rastú raketovým tempom. Podľa údajov Úradu verejného zdravotníctva (ÚVZ) za
uplynulý týždeň chorobnosť stúpla o vyše 20 percent a počet nakazených presiahol 41–tisíc. Súčasne stúpa aj počet chorých na
COVID–19, hygienici zaznamenali v posledný septembrový týždeň takmer 500 nových prípadov, kým týždeň predtým ich bolo okolo 300.
Skutočný počet chorých je však podľa úradu pravdepodobne vyšší.

ÚVZ tiež pripomína, že koronavírus naďalej cirkuluje prakticky na celom svete. „Výnimkou nie je ani Slovensko, svedčí o tom napríklad aj
kontinuálny výskyt vírusu vo vyšetrovaných odpadových vodách v SR,“ uviedol úrad. V Európe v súčasnosti dominuje variant BA.2.86 a
jeho subvariant KP.3, ktoré sú verejnosti známe pod názvom Flirt. „V súčasnosti neexistuje jasný dôkaz, že KP.3 spôsobuje závažnejšie
ochorenie ako iné kmene,“ informuje ÚVZ. Upozorňuje však, že môže viesť k závažnejšiemu ochoreniu, keď sa dostane do dolnej časti
pľúc.

Chrípková sezóna sa podľa epidemiológov oficiálne začína v októbri a trvá do začiatku mája. Riziku nákazy sú najviac vystavení tehotné
ženy, ľudia vo veku nad 59 rokov, deti od šiestich mesiacov do piatich rokov, osoby s chronickými ochoreniami či zdravotnícki pracovníci.

Rastúce počty chorých evidujú aj zdravotníci. Vo Fakultnej nemocnici s poliklinikou v Prešove sú aktuálne hospitalizované desiatky
pacientov s covidom. „Väčšinou sú to starší a polymorbídni pacienti, u ktorých bol covid potvrdený testami,“ uviedla hovorkyňa
nemocnice Martina Pavliková. Približne rovnaký počet pacientov vo veku nad 70 rokov a so sprievodnými ochoreniami hlási aj
Univerzitná nemocnica Louisa Pasteura (UNLP) v Košiciach.

Fakultná nemocnica Nitra eviduje nárast pacientov s ochorením COVID–19 najmä v infekčnej ambulancii. „Denne prichádzajú minimálne
traja–štyria pacienti, pričom ide prevažne o starších pacientov trpiacich viacerými ochoreniami,“ uviedla pre Pravdu hovorkyňa nemocnice
Tatiana Kubinec.

Spúšťajú očkovanie

Na nárast ARO zareagovali už aj mnohé slovenské nemocnice. Pre zhoršujúcu sa epidemickú situáciu obmedzili návštevy na niektorých
lôžkových oddeleniach Fakultnej nemocnice v Nitre a Rooseveltovej nemocnici v Banskej Bystrici. Ďalšie zdravotnícke zariadenia zatiaľ
fungujú v bežnom režime, ľudí však vyzývajú, aby nepodceňovali prínos očkovania proti respiračným ochoreniam.

Očkovanie je najúčinnejšou prevenciou proti chrípke a pomáha znižovať riziko vážnych komplikácií, pripomína prednosta Kliniky
infektológie a cestovnej medicíny UNLP Pavol Jarčuška. ÚVZ odporúča posilňovaciu dávku vakcíny proti covidu približne v rovnakom
čase ako očkovanie proti chrípke, čiže v mesiacoch október a november. Medzi injekciami pritom nemusí byť časový odstup. „Keďže ide
o neživé vakcíny, je možné podať obe vakcíny naraz, každú do iného ramena,“ vysvetľuje ÚVZ. Zdravotné poisťovne hradia chrípkovú
vakcínu. Praktický lekár predpíše na vakcínu recept a po jej vyzdvihnutí ňou zaočkuje. Očkovanie vakcínou proti COVID–19 je bezplatné.

Očkovanie proti jednému ochoreniu neochráni pred nákazou druhým, upozorňujú hygienici. „Ide o dva rôzne vírusy a každá zo
schválených vakcín efektívne chráni iba pred tým ochorením, na prevenciu ktorého bola vyvinutá. Očkovanie proti chrípke aj očkovanie
proti COVID–19 však podstatne znižujú riziko, že súčasne budete mať chrípku aj koronavírus. Súbežný priebeh oboch ochorení môže
významne zhoršiť celkový zdravotný stav,“ upozorňuje ÚVZ.

Ministerstvo zdravotníctva oznámilo, že už 1. októbra sa na Slovensku začne očkovať adaptovanou vakcínou proti COVID–19. Ide o
očkovaciu látku Comirnaty JN.1, ktorá poskytuje zvýšenú ochranu proti aktuálne najrozšírenejšiemu variantu Flirt. Rezort zatiaľ spúšťa
očkovanie v 22 nemocniciach, zoznam sa však bude postupne rozširovať. Zdravotníci zároveň odporúčajú záujemcom, aby sa na
očkovanie vopred zaregistrovali. Tým by sa predišlo čakaniu v radoch a znížilo by sa riziko nákazy respiračným ochorením.
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Súbežný priebeh oboch ochorení – koronavírusu a chrípky – môže významne zhoršiť celkový zdravotný stav.

Úrad verejného zdravotníctva

Lekári a nemocnice evidujú nárast prípadov respiračných ochorení už od začiatku septembra. FOTO PRAVDA: ĽUBOŠ PILC ©
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Zoznam nemocníc, v ktorých očkujú proti COVID–19

Detská fakultná nemocnica s poliklinikou Banská Bystrica Fakultná nemocnica Nitra Fakultná nemocnica s poliklinikou F. D.

Roosevelta Banská Bystrica Fakultná nemocnica s poliklinikou J. A. Reimana Prešov Fakultná nemocnica s poliklinikou Nové Zámky
Fakultná nemocnica s poliklinikou Žilina Fakultná nemocnica Trenčín Fakultná nemocnica Trnava Gynekologicko–pôrodnícka nemocnica

KOCH Bratislava Nemocnica AGEL Komárno Nemocnica Hospitale Šahy Nemocnica na okraji mesta

Partizánske

Nemocnica Penta Hospitals

Rimavská Sobota Nemocnica Poprad Nemocnica s poliklinikou Brezno Nemocnica s poliklinikou Prievidza so sídlom v Bojniciach
Nemocnica s poliklinikou Spišská Nová Ves Nemocnica s poliklinikou Štefana Kukuru Michalovce Nemocnica s poliklinikou Sv. Lukáša
Galanta Poliklinika Mlynská dolina Bratislava Univerzitná nemocnica Bratislava–Kramáre Univerzitná nemocnica. L. Pasteura Košice
Ministerstvo zdravotníctva SR

Autor: Erik Rédli
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